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Pomladanska setev
Ves strojni park setvi, gnojenje je 
tudi ob spomladanski setvi potreb
no, preeesmerjenje kolobarja, višina 
pridelka je odvisna od kvalitetnega 
semena, spomladanska setev ni za
deva kmetov, ampak nas vseh
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Čeprav je še dokaj hladno in 
se sonce še ni moglo prav uve
ljaviti s svojo toploto, se je 
spomladanska setev že pričela. 
Ni zavzela polnega razmaha, 
vendar pa je posejanega že ve
liko ovsa, pričeli pa so tudi že 
s saditvijo raznih sort krompir
ja. Še malo časa nas loči in se
tev bo zajela sleherno še nepo- 
sajeno njivo.

Prav je, da se za setev dobro 
pripravimo, da bi bila čimprej 
in čimbolj uspešno izvršena.

Predvsem jc važno, da ves 
strojni park, ki je v ta namen 
na razpolago, pomaga pri setvi. 
Traktorji, ki so do sedaj bili za
posleni pri raznih prevozih ne
kmetijskega značaja, morajo 
nnjno biti na razpolago za ora
nje, prevoz gnoja, brananje in 
setev. Vprežni živini bodo prav 
to pomlad veliko pomagali, saj 
je kondicija živine vsled po
manjkanja krme izredno slaba.

Kvalitetno seme je za boljši 
pridelek velike važnosti. Seme, 
ki smo ga sami vzgojili in je 
slabše kakovosti, moramo zame
njati z boljšim semenom. Pred
vsem je to potrebno pri krom
pirju in žitih. Lanska suša je na 
razvoj krompirja in tudi drugih 
rastlin vplivala nepovoljno in je 
zamenjava semena nujna, 
predvsem še v nižinskih prede
lih, kjer je bila suša še posebno 
občutna.

Gnojenje je tudi ob spomla
danski setvi potrebno. V koli
kor nismo uspeli v jeseni vsled 
deževja pognojiti njiv in jih 
pripraviti za spomladansko se
tev, moramo to storiti sedaj, še

posebno je to važno na krškem 
polju, kjer spomladansko gno
jenje vsled pleskovite ornice 
prav dobro učinkuje.

Preusmerjanje kolobarja naj 
bo posebna naloga naših kmeč
kih proizvajalcev. Že nekaj let 
nas žalostne izkušnje z živinsko 
krmo (sušna leta) opominjajo, 
da pričnemo v kolobar uvajati 
več krmnih rastlin, ker bomo le 
na ta način dvignili živinorejo 
in s tem tudi poljedelsko proiz
vodnjo.

Višina pridelka je prav goto
vo med drugim odvisna tudi od 
kvalitetnega semena. Ce hočemo 
imeti dobro in zanesljivo seme, 
je prav, da se pričnemo baviti 
tudi s proizvodnjo semen. Oves, 
ozimna žita, semena krmnih 
rastlin bomo morali proizvajati 
doma, jih odprodajati semenski 
službi, ki nam bo spet dobavlja
la očiščena in enakovredna se
mena, Zato bo saditev semenic 
v letošnji pomladi kaj kmalu na 
vrsti.

Nega ozimin (gnojenje in bra
nanje) naj poveča hektarske 
donose teh rastlin.

Spomladanska setev ni zade
va kmetov, ampak stvar nas 
vseh. Zanjo morajo skrbeti KZ, 
množične organizacije in oblast
ni organi, kajti od dobro pri
pravljene in pravočasno izvrše
ne setve bo odvisna kvaliteta 
naše prehrane. Delovni kolekti
vi na vseh popriščih dela za
nesljivo pričakujejo, da bo tudi 
kmečki proizvajalec doprinesel 
svoj delež g povečano in boljšo 
proizvodnjo. C.

Pred republiškim
kongresom OF

Kongres er preložen no 26. oprli
Na seji Izvršnega odbora OF 

Slovenije so sklenili, da bo kon
gres Fronte 26. aprila. Na kon
gresu bodo podali poročilo o

IZ BUCKE
Občinska konferenca na Bučki 

je ob priliki volitev delegata za 
republiški kongres polagala ob
račun dela o preteklem letu. 23 
prisotnih funkcionarjev je z za
nimanjem sledilo posameznim 
poročilom.

Uredili so evidenco o član
stvu, ki prikazuje od 540 voliv
cev sicer samo 157 članov, kipa 
se zavedajo svojega članstva in 
so tudi poravnali članarino, ne- 
plačujoče člane pa so črtali. 
Moč Fronte se je pokazala pri 
volitvah 7. decembra, ki so iz
padle prav dobro. Proslave v 
Dolenjskih Toplicah se je ude
ležilo preko 100 občanov. Poleg 
drugih prireditev je bila pro
slava 8. marca, praznika žena, 
najbolj uspešna in je v zadruž
nem domu zbrala vse žene. Za
družni dom je pričel vračati 
obresti vloženega truda in po
staja pravi dom te od središča 
tako odrezane občine. V vodstvu 
Fronte prevladujejo možje, zato 
ni čudno, da se članice AFZ in 
mladina pritožujejo, da imajo 
od OF premalo podpore in za
htevajo, da bodo tudi oni v od
borih zastopani.

Tovariš Petančič je v svojem 
referatu podal glavne misli Kar
deljevega referata o zveznem 
kongresu Fronte, kakor tudi 
kratek zunanjepolitični pregled,

V diskusiji je bilo poudarje
no, da so člani Fronte vse pre
malo obveščeni in poučeni o 
novih uredbah kakor novem na
činu odmere davkov po katastr
skem donosu, skladu za obnovo 
gozdov itd.

Sklenjeno je bilo, da se bodo 
vršili po vseh vaških odborih 
predkongresni sestanki, kjer bo
do frontovci seznanjeni o pome
nu kongresa in se pogovorili 0 
vseh perečih vaških problemih. 
Poseben poudarek bo pa dan na 
vlogo kmetijske zadruge, ki naj 
jo odigra pri reorganizaciji na-

delu Fronte ter proučili naloge 
in delo na vasi ter probleme v 
zvezi z delavskimi sveti in sa
moupravljanjem podjetij.
šega zaostalega 
spodarstva.

kmečkega go-

IZ VELIKEGA TRNA
Dne 15. marca ti 1. se je na 

Vel. Trnu vršila občinska kon
ferenca OF, kjer je bilo prisot
nih 50 ljudi Poročilo o delu 
Fronte je podal dosedanji pred
sednik tov. Janc, ki je grajal 
dosedanje delo Fronte.

Pri diskusiji po poročilu o 
delu Fronte so se delegati pred
vsem zanimali za elektrifikacijo 
ter za delo dosedanjega uprav
nega odbora KZ, kjer je še 
vedno zaposlena kot knjigovod
ij kija tov.' Fanika Pečnik, kljub 
temu, da je bila zaradi pone
verbe kaznovana na X leto.

Po obširni diskusiji pa je bil 
izvoljen za delegata za republi
ški kongres tov. Alojz Bizjak.

IZ RAKE
Občinske konference Fronte 

na Raki se je udeležilo 22 de
legatov. Na konferenci je bilo 
podano poročilo, kjer podrobno 
analizira delo vseh organizacij 
na Raki ter kritično ocenjuje 
delo občinskega odbora OF. V 
diskusiji je bilo predvsem go
vora o elektrifikaciji ter o pre
visokih davkih.

Izvoljen je bil nov blagajnik, 
a za 19. t. m. je pa sklicana se
ja občinskega odbora OF, na 
katero bodo povabili vse člane 
VOOF. Poleg tega bo v najkraj
šem času občinski ljudski odbor 
sklical zbor volivcev, a člani OF 
bodo poskrbeli za čimvečjo ude
ležbo.

IZ VELIKE DOLINE
Občinske konference v Veliki 

Dolini se je od 34 izvoljenih de
legatov udeležilo 22. Konferen
ca je razpravljala o tekočih 
problemih, posebna kritika je 
bila iznesena v diskusiji na čla
ne ZKS, kjer dobesedno pravi 

(Nadaljevanje z 2 strani)

Pozdrav ministrskega 
predsednika Churchilla 
in zunanjega ministra 
Edena - Brzojavka 
Zveze protestantom - 
Maršal Tito obiskal bri
tansko kraljico Eliza
beto II - Maršal Tito 
in ministrski predsednik 
Churchill zočeia razgo
vore o položaju v svetu

Naš predsednik republike 
maršal Tito je 16. marca ob 17,20 
prišel v London. Pred tem je 
okrog 14. ure na Temzi pre
stopil z naše ladje Galeb na mo
torno ladjo Nore, s katero so 
mu prišli naproti naš velepo
slanik v Veliki Britaniji dr 
Vladimir Velebit, britanski ve
leposlanik v Beogradu Ivo Ma- 
let. Ko se je ladja s pred
sednikom republike Titom pri
bliževala westminsterski obali, 
je množica Londončanov z obale 
spremljala maršala Tita, mu 
mahala in ga pozdravljala. Pri
staniški delavci in ladjarji so 
prenehali z delom, medtem ko 
je Nore plula mimo njih. de
lavci in uslužbenci v tovarnah 
in uradih, ki so v bližini Tem
ze, so prihiteli na obalo in ga 
veselo pozdravljali. Mornarji 
trgovskih ladij, ki so jih sreča
vali, so snemali kape in mu ma
hali. Maršal Tito, ki je bil ves 
čas vožnje po veletoku na pa
lubi, jim je odzdravljaL 

Med tem časom so se pred 
palačo britanskega parlamenta, 
ki stoji tik ob obali, začeli zbi
rati visoki funkcionarji britan
ske vlade in našega veleposla
ništva. Točno ob 17,20 je pred
sednik republike zapustil ladjo 
in stopil na britanska tla. K 
njemu je pristopil Edinburški 
vojvoda, mu ponudil roko in mu 
zaželel dobrodošlico. Za njim 
ga je pozdravil ministrski pred
sednik Winston Churchill, nato 
pa še zunanji minister Eden in 
drugi visoki funkcionarji mi
nistrstva za zunanje zadeve in 
britanske admiralitete. Maršal 
Tito je takoj nato ob zvokih ju
goslovanske himne in v sprem
stvu Edinburškega vojvode, 
Churchilla in Edena pregledal 
častno četo oficirjev in mornar
jev vojne mornarice. Maršal 
Tito je pristopil k mikrofonu 
londonske radijske postaje in v 
angleščini pozdravil britansko 
ljudstvo.

Zvečer je predsednik republi
ke maršal Tito sprejel na jugo
slovanskem. veleposlaništvu" v 
Londonu člane jugoslovanskega 
veleposlaništva in drugih jugo
slovanskih predstavništev z nji
hovimi družinami. Srečanje z 
maršalom Titom in njegovim 
spremstvom je trajalo več kot 
eno uro in je potekalo v izredno 
prisrčnem vzdušju.

Predsednik republike maršal 
Tito je isti večer prejel brzo
javko, ki mu jo je poslala Zve
za protestantov Velike Britani
je in ki poudarja: »Glede na 
proteste rimokatolikov odločno 
zahtevamo, naj maršal Tito iz
rabi sleherno priložnost in na
vede dejstva, ki zadevajo zlo-
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Maršal Tito pregleduje
povsod, kjer so ga srečali, pri
rejali prisrčne ovacije. Maršal 
Tito je bil na obisku tudi pri 
londonskem mestnem svetu, 
kjer je izročil predsedniku lon
donskega sveta ček za 1000 fun
tov kot svoj osebni prispevek za 
vojne sirote Londona. To gesto 
maršala Tita so svetovalci po
zdravili z dolgotrajnim ploska
njem.

Zvečer sta predsednik repub
like tov. Tito in predsednik bri
tanske vlade Churchill začela 
razgovore.

Vsi britanski časopisi objav
ljajo na prvih straneh fotogra
fije o sprejemu maršala Tita v

v spre mstvu
Londonu ter omenjajo topel 
sprejem, ki je bil prirejen mar
šalu Titu. Tudi newyorški ča
sopisi priobčujejo na prvih stra
neh obširna poročila iz Londo
na. Radio in televizija sta pri
občila prihod maršala Tita v 
London kot najvažnejši zuna
njepolitični dogodek. Politični 
komentatorji radia in televizije 
poudarjajo, da je obisk pred
sednika FLRJ nenavadno veli
kega pomena za ves svobodni 
svet. Vodilni ameriški časopisi 
poudarjajo, da bo ta obisk ve
lik prispevek za globlje medse
bojno razumevanje in prijatelj
stvo med Jugoslavijo in Velike

edinburškega vojvode častno četo
Britanijo ter Jugoslavijo in Za
hodom.

»Titov obisk je velikega po
mena,« piše »New York Times« 
v svojem uvodniku, »ker doka
zuje, da sta mogoča istočasni 
obstoj in sodelovanje med za
hodnimi demokracijami in ko
munizmom, da je mogoče tisto, 
kar Kremelj pripoveduje, pa ni
koli ne dela. Tako sodelovanje 
je mogoče, ker ni napadalnih 
namenov niti na eni niti na 
drugi strani. Sodelovanje med 
Sovjetsko zvezo in zahodnimi 
demokracijami pa danes ni mo
goče, ker se SZ drži agresivne 
ekspanzionistične politike.«

Končen! so jngoslovonsko- 
britansH razgovori

V Londonu so zaključili jugo- 
siovansko-britanske razgovore, 
ki so po mnenju jugoslovanskih 
uradnih krogov potekali v naj
večje zadovoljstvo obeh strank 
nad vse prisrčno. Najvišji pred
stavniki obeh držav so se po
menili o vseh perečih sodobnih 
vprašanjih. Maršal Tito je ob 
zaključku razgovorov izjavil 
naslednje: »Proučili smo sploš
ni položaj v svetu, posebno 
vprašanje obrambe pred napa
dom. V največjem soglasju smo 
prišli do istih stališč v vpraša
nju, kako ohraniti mir v Evropi.«

Maršal Tito je včeraj ob 13. 
uri priredil v prostorih jugo
slovanskega veleposlaništva v 
Londonu svečano kosilo na čast 
uglednim britanskim osebno
stim. Med kosilom sta maršal 
Tito in predsednik britanske 
vlade, g. Churchill, izmenjala 
nekaj zdravic, hkrati pa obujala 
spomine iz pretekle vojne. Bri
tanski ministrski predsednik je 
dal visoko priznanje JLA in 
njenemu vrhovnemu poveljniku 
maršala Titu.

V popoldanskih urah jc bila 
v veleposlaništvu tudi majhna 
svečanost. Dve britanski sred-x-__ i •    . , v. svGučUiuriu. Dve ui a iiz> rii ril v vi-čine, ki so jih zagrešili ustaši ... ,ki in en britanski srednie-

proti srbskemu življu ob popol- 1 njesolkl ln en Dnta s srednje
nem odobravanju in blagoslovu
rimske hiearhije. Prav tako za
htevamo, da navede dejstva o 
zločinih nadškofa Stepinca in 
drugih rimokatoliških duhovni
kov. ki preprostemu ljudstvu iz
podbijajo pravico do državljan
ske in verske svobode.«

Naslednji dan je maršal Tito 
v spremstvu veleposlanika dr. 
Velebita obiskal britansko kra
ljico Elizabeto II., ki je maršala 
Tita in njegovo spremstvo ter 
britanske državnike povabila na 
kosilo.

Tekom dneva si je maršal Ti
to ogledal britanski muzej ter 
londonsko trdnjavo. Ob tej pri
liki so mu prebivalci Londona

šolec so obiskali Maršala in mu 
j izročili darila za kragujevaške 
otroke v imenu organizacije 
»Svet za vzgojo državljanov«. 
17-letni Frank Tudd je maršalu 
Titu izjavil, da goje otroci Ve
like Britanije velike simpatije 
do jugoslovanske mladine, po
sebno pa še do otrok Kragujev
ca, ki je v vojni toliko pretrpel. 
Maršal Tito se je zahvalil za 
darilo ter obljubil, da bo pre
nesel njih pozdrave jugoslovan
skim otrokom.

Nekoliko pozneje je maršal 
Tito sprejel otroke uslužbencev 
jugoslovanskega diplomatskega 
predstavništva in drugih jugo
slovanskih ustanov v Londonu. 
Malčki so ga obdarili s cvetjem.

Zvečer ob 19.30 je maršal 
Tito s spremstvom prispel v 
kraljevsko opero Convent Gar-

Državni tajnik za zunanje za
deve Koča Popovič se je v bri
tanskem Spodnjem domu sestal 
s člani interparlementarne unije 
obeh domov parlamenta in jim 
pojasnil nekatera načelna vpra
šanja jugoslovanske zunanje 
politike. Ko je govoril o obisku 
maršala Tita Veliki Britaniji, je

den, kjer ga je pozdravila več- j Popovič dejal, da govori v ime-
stoglava množica. Ogledal si je 
predstavo baleta »Labodje je
zero« kot gost britanskega 
obrambnega ministra lorda 
Alexandra in njegove soproge. 
Potem ko je orkester odigral 
jugoslovansko in britansko 
državno himno, so gledalci zno
va burno pozdravili visokega 
jugoslovanskega gosta. Med od
moroma je lord Alexander pri
pravil Maršalu in njegovemu 
spremstvu zakusko.

nu države, ki je sicer mala. toda 
bogata s specifičnimi in važnimi 
izkušnjami. Poudaril je, da z 
veliko pozornostjo opazujemo 
vse, kar se dogaja okrog nas in 
si prizadevamo to razumeti. Po
sebno skušamo razumeti, kako 
druge države gledajo na števil
na mednarodna vprašanja in 
kako jih skušajo rešiti. Na 
koncu je pristavil, da so izgledi 
za ohranitev svetovnega miru 
danes večji kakor pred dvema 
ali tremi leti.

Smrl imedsediBihs Celiosl4?aSKe 
GoUwo!da - delo ffi®shwe

Smrt predsednika Češkoslova
ške Gottwalda je izzvala veliko 
presenečenje in živo reagiranje 
v zapadnem svetu. Podčrtana je 
posebno hitra smrt po kratki 
bolezni, kakor tudi dejstvo, da 
je Gottwaid obolel neposredno 
po vrnitvi iz Moskve, kjer je 
prisostvoval Stalinovemu pogre
bu.

V londonskih diplomatskih 
krogih menijo, da z ozirom na 
vse mogoče kar se lahko pri-1 stvu.

rd
bil

čakuje izza železne zavese 
izključena možnost, da je 
Gottwald nasilno odstranjen.

Češkoslovaški emigrantski 
krogi v Londonu izrecno poudar
jajo, da je Gottwaldova smrt 
delo Moskve. Bivši češkoslova
ški podpredsednik vlade v Gott- 
waldovi vladi Peter Zenkel ne 
izključuje možnosti, da je bil 
Gotwaid odstranjen po nalogu 
nove sovjetske vlade, da bi ta
ko odstopil mesto novemu vod-

Voiiic oclfivshe^a s?ef@ po Sfnotem
Za letošnje volitve delavskega 

sveta na Senovem vlada znatno 
zanimanje. Na sestankih, ki jih 
je prirejala sindikalna podruž
nica po obratih, se je pokazalo 
vnemo za to, katere kandidate 
za delavski svet naj bi izbrali. 
Tako je prišlo po vseh obratih, 
strojnem, jamskem in zuna
njem do razpravljanja in objas- 
njevanja mnenj, pri katerih so 
se iznašali vedno novi predlogi 
in se razvijala diskusija. Do
končna kandidatna lista sindi

kalne podružnice ima sedaj 63 
predlaganih kandidatov za de
lavski svet, volilo pa se jih bo 
samo 45. To pomeni, da bodo 
imeli volivci dovolj izbire in bo
do mogli zares voliti one '-m- 
didate, v katere bodo imeli pol
no zaupanje, da jih bodo do
stojno zastopali v novem delav
skem svetu.

Volitve
marca.

se bodo vršile 27.
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Oti 22. c?g 29. marca
oo „Mladinski teden ‘

Ko je v jeseni minulega leta 
plenum okrajnega komiteja 
LMS Krško razpravljal o delu 
mladinske organizacije skozi 
zimsko dobo, je med ostalim 
sprejel tudi sklep, da se na kon
cu zimske delovne dobe priredi 
»Mladinski teden« za krški 
okraj. Pri tem ga je vodila mi
sel, da je boljše, če ima mladi
na pred seboj nekaj določenega, 
za kar se je potrebno priprav
ljati. kajti delo je bolj določeno, 
priprave oziroma aktivnost je 
lahko večja. Cas v marcu je bil 
določen zato, ker ima krški 
okraj v pretežni meri kmečko 
mladirio, ki bo v kasnejših me
secih bolj zaposlena z obdelo
vanjem bolj, zaradi tega ne bi 
mogla aktivno sodelovati pri 
raznih prireditvah.

Ta sklep OK LMS so vse mla
dinske organizacije v okraju 
navdušeno sprejele in so takoj 
pričele s pripravami. Nekateri 
so si na sestankih določili pro
grame za »Mladinski teden«, 
drugi so pričeli s pripravami in 
sklenili, da bodo vsestransko 
razvijali svoje delo. Okrajni ko
mite ni postavil nič določenega 
kaj naj bi organizacije prire
jale v tednu mladine oziroma 
kako naj bi točno izgledal nje
gov potek. Govorilo se je na 
plenumu samo o tem, da naj 
mladinski teden uprizori in po
kaže ljudstvu vse tisto, kar mla
dinska organizacija zmore in 
lahko od sebe da in sicer prav 
na vseh poljih udejstvovanja. 
Vse ostalo in detajlnejša organi
zacija priprav samega tedna pa 
je prepuščena mladinskim or
ganizacijam samim. Kako bo vse 
uspelo in izvedeno bomo lahko 
ugotovili po zaključku tedna.

Sedaj smo neposredno pred 
pričetkom »Mladinskega tedna«. 
Ce človek le bežno pogleda \ 
eno izmed osnovnih organizacij 
mladine v okraju, lahko ugoto
vi, da tu mladi ljudje delajo, da 
se dejansko na nekaj priprav
ljajo, kar zanje pomeni nekaj 
več, nekaj lepšega kot običajno. 
Iz razgovora s posamezniki lah 
ko razbereš, da so navdušeni in 
vneto pripravljajo tisto, kar jim 
je ta ali ona organizacija nalo
žila v izvršitev do mladinskega 
tedna. Zares lepi so ti naši mla
deniči in mladenke, ko jih tako 
gledamo pri njihovem ustvarja
nju in lahko smo prepričani, da 
jih mladinska organizacija vodi 
po pravilni poti in jih vzgaja v 
resnične in zavedne socialistič
ne državljane. Priprave v glav
nem potekajo povsod dobro, 
nekje boljše, nekje pa slabše. 
Je tudi nekaj aktivov, ki niso 
tako delavni in le malo vedo o 
pripravah na mladinski teden. 
To so organizacije, ki so same 
slabe ali pa imajo slabo vod
stvo. Takim organizacijam sve
tujemo, da se v teku tedna mla
dine vsaj pogovore o tem, kako 
delo v bodoče izboljšati in kaj 
ukreniti, da bi se vsaj delno 
približali uspehom, ki so jih do
segli ostali aktivi. Še je čas za 
delo in še se da veliko storiti 
Pred nami je še mesec maj — 
mesec proslav v čast 380-letnice 
kmečkega punta. Tudi tam bo 
morala mladinska organizacija 
zavzeti svoje mesto in pokazati 
svojo sposobnost ter voljo.

Poudariti je treba, da naj vse 
organizacije v teku svojega 
tedna, to je praznika mladine 
našega okraja, izkoristijo prili
ko in vse možnosti za čina ak
tivnejšo delavnost vseh organi
zacij. Mladina naj v tem tednu 
odločno dvigne svoj glas in naj 
si zagotovi svoje pripadajoče 
mesto in vlogo v družbi. »Mla
dinski teden« naj bo teden, ki 
naj da res obilne sadove mla
dinskega dela, obenem pa naj 
vsej mladini globoko in močno 
vtisne ljubezen in čut odgovor
nosti do svoje organizacije in 
končno do svoje domovine. Mla
dina naj v tem tednu pokaže 
našemu ljudstvu, kako zna lju
biti svojo domovino in kako ji 
je pri srcu naša socialistična 
stvarnost! Očetje in matere naj 
bodo deležni mladinskega vese
lja v tem tednu in naj enkrat 
za vselej ravno sedaj zvedo, da 
je mladinska organizacija tista,

mladine fcršftega ofiraja
ki lahko njihovim sinovom in 
hčeram mnogo koristi. Razne 
prireditve, predavanja, razsta
ve, izleti, prijateljski obiski, 
medsebojna tekmovanja in še 
mnogo drugega naj mladino iz 
raznih krajev zbliža med sabo, 
zbliža pa naj tudi odrasle z 
mladinsko organizacijo, kajti le 
tako bo v bodoče zagotovljeno 
plodonosno delo naših mladih.

Zato bodimo pozorni na delo 
naše mladine, obiščimo jo sedaj, 
zlasti pa obiščimo njene prire

ditve, ki jih je sedaj namenila 
ravno nam. Tam, kjer pa bomo 
ugotovili, da tega ni, se pozani
majmo, zakaj ni in kje so vzro
ki za to, da jim pomagamo od
praviti. Pri vsem tem pa naj 
nas vodi vera, da ni nič lepše
ga kot to, če lahko vzgajamo iz 
mladih ljudi zdrave in napredno 
misleče državljane in da imamo 
v naši mladini naj zvestejšega 
prijatelja in sodelavca, ki nam 
bo naš trud lahko bogato po
plačal. B. F.

Nekaj misli preit veEteam 
v delavske svete

Odveč je tu govoriti kako ve
liko vlogo je delavsko uprav
ljanje odigralo do sedaj. O tem 
vedo najbolj povedati sami de
lavci v podjetjih, ki jim je ta 
članek v glavnem namenjen. 
Na delavsko upravljanje pri nas 
ni obrnjena pozornost samo de
lavcev, temveč vseh delovnih 
ljudi Jugoslavije. Njen razvoj 
zasledujejo tudi mnogi ekono
misti različnih držav sveta.

O delavskem upravljanju in 
delavskih svetih mi danes še 
vedno govorimo kot o začetku, 
ki se bo vse hitreje in vse bolj 
razvijalo. To je tudi razumljivo 
spričo dejstva, da mi delavsko 
upravljanje prvi uvajamo in se 
doslej nismo imeli od koga učiti. 
Danes nam je mnogo laže, ker 
že razpolagamo z bogatimi .iz
kušnjami lanske prakse. Vsled 
tega je tudi letošnje volitve v 
organe upravljanja mnogo laže 
izvajati kot doslej. Delovni ko
lektivi se vse bolj zavedajo, da 
od dobrega gospodarjenja, ki je 
lahko samo plod aktivnega in 
sposobnega delavskega sveta, za- 
visi prosperiteta podjetja, njihov 
neposredni zaslužek in bodoč
nost. Zato ni slučajno, da so 
prišli letos na kandidatne liste 
(tam kjer so listo sestavljali ko
lektivno) najbolj delovni, spo
sobni in izkušeni delavci. Tam 
kjer to niso storili (v sodelo
vanju kolektiva) je to velik pre
pust sindikalne organizacije, ki 
se zna maščevati.

Volitve v organe delavskega 
upravljanja so za delovne ko
lektive izredno važne naloge še 
posebno letos, ko se njim dajejo 
vse večje pravice in večja sa
mostojnost. Zato je prav, da se 
za ta važen dogodek izvršijo 
tudi primerne politične, organi
zacijske in tehnične predpri
prave.

V okraju so že povsod (razen 
v par podjetjih) razpisane vo
litve in s tem tudi zbrani kan
didati, izmed katerih se bodo 
zadnje dni v mesecu volili naj
boljši.

Se nekaj dni nas loči od tega, 
ko bodo novoizvoljeni člani de

lavskega sveta in upravnega 
odbora prevzeli na skupščinah 
kolektiva ne lahke, toda častne 
naloge. Stopnja AS je skoraj v 
vseh podjetjih prillčno napeta. 
Nekatera podjetja se nahajajo 
v težavah s plasiranjem svojih 
proizvodov. Druga so zaradi sla
be mehanizacije in slabe orga
nizacije dela v finančnih teža
vah. Tretja imajo zopet svoje 
posebne težave itd.

Da bodo ta podjetja izpolnila 
svoje družbene obveze, zasigu- 
rala delo in polno plačo delov
nega kolektiva bodo morali še 
poiskati notranje rezerve, pre
gledati organizacijo dela v po
djetju, zaostriti varčevanje vse
povsod.

Zato je čas, da naši delavci 
in nameščenci porazmišljajo ka
tere od kandidatov se splača 
voliti v DS in UO. Volimo tiste 
tovariše in tovarišice, ki so nam 
garancija, da bodo s svojim ne
sebičnim prizadevanjem pravil
no reševali vsa ta vprašanja. V 
praksi smo imeli zadnje čase na 
žalost še vedno primere takih 
upravnih odborov, ki so se kaj 
malo menili za usodo podjetja, 
ki si niso belili glave kako re
šiti ta ali oni problem v korist 
celega kolektiva. Po nekod 
(sicer v redkih primerih) je še 
vedno uprava in tehnična linija 
tista, ki odloča o vsem, a orga
ni delavskega upravljanja, iz ne 
vem kakšnih razlogov le kima
jo.

Z novimi volitvami mora ves 
absolutizem po edincev odpasti, 
pa naj bo kdorkoli. Do izraza 
naj pride v polni meri široka 
iniciativi članov delavskega sve
ta, ki je to pogoj za uspešno re
ševanje vseh še tako zapletenih.

Stari člani delavskih svetov 
naj ne vržejo puške v koruzo 
s tem ko prevzamejo upravljan
je novi člani. Zavedati se mo
rejo, da bodo mnogi od njih 
prvič izvoljeni v organe uprav
ljanja in zato še nimajo pri
mernih izkušenj. Računati mo
rajo tudi s tem, da se bo slabo 
funkcioniranje organov uprav
ljanja maščevalo celemu kolek
tivu. Zato složno sodelujmo vsi 
pri usposabljanju članov delav
skega sveta in reševanju vseh 
problemov podjetja.

Vzgoja novih članov DS po 
izvolitvi bo izredno važna na
loga, kateri morajo sindikalne 
organizacije posvetiti vso skrb. 
Organizirati bo treba razne te
čaje, kjer bodo pridobili vsaj 
osnove iz politične ekonomije, 
komercialnega in finančnega 
poslovanja, kar jim bo neob- 
hodno potrebno pri opravljanju 
podjetij.

Rezervni oficirfi 
so zboroval!

Dne 15. t. m. so se v Domu 
JA v Brežicah zbrali rezervni 
oficirji pododbora Združenja 
rezervnih oficirjev za sektor 
Brežice, in jih je v imenu pod
odbora, kakor tudi okrajnega 
odbora UROJ Krško pozdravil 
predsednik tovariš Marinčič ter 
želel, da bi občni zbor žel plo- 
donosne zaključke! Tovariš Bla- 
ževič Ervin, tajnik našega pod
odbora je podal izčrpno poro
čilo enoletnega delovanja pod
odbora iz katerega je bilo raz
vidno, da je odboru uspelo pri
tegniti v našo organizacijo 90% 
rezervnih oficirjev in da je le 
malenkosten odstotek izven na
še organizacije, ki pa se več ali 
manj iz malomarnosti niso 
vključili. Slabše uspehe pa je. 
dosegel odbor v pogledu stro
kovnega izobraževanja rezerv
nih oficirjev, ker so bili le 3 
strokovni in 2 politična preda
vanja.

Dalje je bilo rečeno, da je bilo 
sicer od strani aktivnih oficir
jev garnizona Cerklje nudeno 
dovolj pomoči, vendar pa se iz 
premale udeležbe nekajkrat ni 
moglo vršiti predavanje. Po re
feratih se je ravila diskusija. 
Govora je bilo o izboljšanju 
naše organizacije in izvedbi štu
dijskega plana za leto 1953. Re
zervni kapetan I. ki. tovariš 
Martin Bajc je v diskusiji po
udaril, da je bilo od strani voj
nega odseka premalo pomoči in 
da se pričakuje v bodoče tesnej
šega sodelovanja. Tovariš Zor- 
čič je predlagal razrešnico sta
remu odboru, nakar je bil izvo
ljen novi odbor, v katerem ime
nu se je tovariš Tominc zahva
lil za zaupnico in izrazil prepri
čanje, da bo novi odbor v svo
jem delu s pomočjo vseh članov 
uspešno izvršil svojo nalogo

JK

O krajevnih šolskih odborih
Krajevni šolski odbori bodo igral razno noge 
pri reševanja organizacijskih in molerijaiRib 
vprašanj naših šol

Zdaj, ko je pred mesec dni 
Okrajni ljudski odbor sprejel 
sklep, da se pri vseh občinskih 
ljudskih odborih obvezno usta
nove krajevni šolski odbori, je 
potrebno ta sklep čimprej tudi 
uresničiti.

Krajevni šolski odbori ali sve
ti imajo pri nas že prilično lepe 
tradicije in bo njihovo ponovno 
oživotvorjenje naletelo med na
šim ljudstvom povsod na zado
voljstvo in razumevanje. Se po
sebno bo važna njihova vloga na 
podeželju, kjer se naše šole še 
vedno bore z mnogimi material
nimi in organizacijskimi teža
vami in kjer je čvrsta vez in 
sodelovanje vseh vaščanov s šo
lo predpogoj njenega uspešnega 
delovanja.

Ne mislim se v tem članku 
dotikati vprašanj kako naj bo ta 
krajevni šolski odbor sestavljen 
tudi ne vseh njegovih zakon
skih kompentenc, ravno tako ne

Nezakonitosti v SibersM zadrugi

(Nadaljevanje s 1. strani) 
diskutant: »Vi vsi komunisti ste 
premalo dali od sebe. Ljudstvo 
vas ceni le po vašem delu. Vi 
se sploh ne pokažete pred mno
žico. Pozivamo naše komuniste, 
naj se ne zapirajo. Pridite nam 
na pomoč.«

Sklenjeno je bilo, da se takoj 
skliče seja občinskega odbora 
OF, kjer naj bo na dnevnem re
du organizacijsko vprašanje, 
predvsem pa razširitev članstva 
in ureditev članarine.

Občinske konference OF so se 
v pretežni večini izvršile že po 
vseh občinah okraja. V treh ob
činah pa se bodo vršile tekom 
tedna.

Dne 8. februarja 1.1. se je v 
Brežicah vršil občni zbor Ribar- 
ske zadruge okraja Krško. Po
leg običajnih točk občnega zbora 
bi moral isti razpravljati tudi, 
v smislu navodil gospodarskega 
sveta pri OLO v Krškem, o pre
imenovanju Ribarske zadruge v 
Ribarsko društvo. Gospodarski 
svet je v svojem dopisu pred
lagal, da se do Izida zakona o 
sladokovodnem ribarstvu izvoli 
iz vsakega ribarskega centra po 
enega, dva člana v upravni od
bor, kateri naj vodi posle do 
izida zgoraj omenjenega zakona. 
Ta navodila gospodarskega sve
ta so prišla z ozirom na dejstvo, 
da Ribarska zadruga krškega 
okraja do danes še ni registri
rana.

Skupina ribičev iz brežiške 
okolice je hotela izkoristiti ob
čni zbor zato, da zadrugo raz
bije in ustvari v okraju več tri- 
barskih društev z določenimi 
vodnimi revirji. Brežičani sami 
bi pa obdržali najbogatejše vode 
v okraju, to je Krka s pritoki. 
Razumljivo, da so se taki na
meri vsi ostali člani Ribiške za
druge zoperstavili in tako one
mogočili sprejeti sklep skupine 
brežiških ribičev.

V osnutku ribarskega zakona,
ki bo predvidoma v najkrajšem 
času sprejet, ni nikjer predvide
no razbijanje ribarskih zadrug, 
odnosno društev v posameznih 
okrajih na manjša društva.

Dne 14. marca ob 18. uri se 
je v gostilni Prah v Velikih Ma- 
lencah vršil ponovni občni zbor 
Ribarske zadruge, katerega se 
je udeležil tudi tov. Urbančič, 
član komisije iz Ljubljane. Ta 

j občni zbor je bil sklican na po
budo nekaterih članov in so bili 
o občnem zboru obveščeni samo 

I ribiči ožje brežiške okolice, do-

čim vsi ostali ribiči v okraju 
sploh niso vedeli, da se občni 
zbor vrši. Brežičani so na 
občnem zboru kljub pojasnilom 
tov. Urbančiča govorili o usta
novitvi posebnega ribarskega 
društva za tamkajšnji okoliš. 
Ugotavljamo, da je bil sklican 
občni zbor protizakonito ter da 
so vsi sklepi, sprejeti na tem 
občnem zboru, neveljavni.

Gospodarski svet pri OLO v 
Krškem prosimo, da v najkraj
šem času skliče občni zbor Ri
barske zadruge okraja Krško v 
smislu navodil, kakor so ome
njena v prvem odstavku tega 
dopisa, da se končno enkrat 
razčistijo zakulisne intrige v 
Ribarski zadrugi.

vprašanja koliko naj jih bo v 
krajih, kjer je več šol. So to 
sicer važna vprašanja, vendar 
niso bistvena.

1 Krajevni šolski odbori bodo 
naši šoli lahko v mnogo čem po
magali. Potrebno bo in znati bo 
treba odbornike kot posamezni
ke in kot celoto temeljito zain
teresirati za vsa vprašanja, ka
tera šola s pomočjo KŠO in va
ščanov rešiti. Ponekod bo po
trebno napraviti ali urediti šol
ski vrt, drugod šolsko dvorišče, 
zopet drugje vrtno ograjo, iz
vršiti manjša popravila inven
tarja in zgradb, urediti učitelj
ska stanovanja. Posebno važna 
pa bo vloga šolskih svetov v 
vprašanju vpostavitve rednega 
obiskovanja pouka. Potrebno bo 
mogoče kje tudi to, da bodo 
poedini odborniki KŠO skupno 
z učitelji ali upraviteljem šole 
morali na domu obiskati starše, 
jih tam opozarjati na njihove 
dolžnosti, ki jih imajo do svojih 
otrok, tam pa, kjer tudi to ne 
bi pomagalo, p odvzema ti mere 
za upravno kaznovanje najza- 
nikernejših med njimi. Gotovo 
je, da bo ta SO imel tudi odlo
čilno besedo pri tistih starših, 
ki doklade, ki jih prejemajo kot 
pomoč od družbe, uporabljajo v 
vse mogoče druge svrhe, kakor* 
pa za tiste, za katere so v res
nici namenjene.

Krajevni šolski odbori bodo 
ponekod vodili tudi gradnjo in 
obnovo šolskih stavb, skrbeli da 
bodo povsod, kjer je šola zgra
jena tudi primerna in dovolj 
velika igrališča in telovadišča 
za deco itd. Razen tega bodo po
magali organizirati in vzdrže
vati najrazličnejše splošno iz
obraževalne tečaje, kmetijske in 
gospodinjske, razna predavanja 
in pomagali nabavljati kurivo za 
šolo in učiteljstvo ter v sploš
nem reševali oziroma pomagali

ALI STE ŽE POKAZALI SOSEDU NAŠ TEDNIK! 
STORITE TO TAKOJ, PRIDOBITE NOVEGA 

NAROČNIKA!

VSAK PO SVOJE

Tudi italijanski rušilci 
Tita na poti v London.

(miru) so budno spremljali maršala 
(Iz »Totega lista«).

reševati vsa materiaalna vpra
šanja šole. Imeli pa bodo s ča
som tudi pravico stavljati pred
loge in zahtevati kdo naj po
učuje in vzgaja njihovo mla
dino.
emosarjekh. bilke umlhumfmhi 

Vprašanje učiteljskih stano
vanj je v mnogih krajih pose
ben problem. Tudi tu bodo KŠO 
lahko veliko pomagali, kako naj 
se učitelj popolnoma preda svo
jemu delu, če se mogoče stiska 
sam ali z družino v neprimer
nih prostorih, ali živi ločeno od 
družine, ali pa hodi celo uro 
daleč v šolo. Nujno je, da trpi 
njegovo šolsko in izvenšolsko 
delo.

Poleg teh in še mnogo drugih 
neposrednih nalog KŠO prihaja 
njihova naloga do pravega iz
raza v tem, da vsa vas skrbi za 
svojo šolo in učitelje in da zla
sti z izstopanjem odbornikov 
KšO na sestankih in zborih vo
livcev pomagajo, da sc vsi va
ščani oziroma prebivalci bolje 
spoznajo s problemi šole, da ta 
vprašanja pravilno razumevajo 
in da se čimbolj angažirajo na 
ustvarjanju povoijnih material
nih pogojev za dobro in uspeš
no šolsko in izvenšolsko delo v 
svojem kraju. p. M.

Pel® y iešffarfis
Šoštanjčani smo eni izmed ti

stih, ki delamo, a pri tem mol
čimo, odnosno čakamo, da bi 
nas kdo drugi pohvalil. Ker tu
di tega ni, bomo povedali sami 
javnosti, da ne spimo, temveč 
delamo na vseh področjih, kjer 
je treba.

V naši vasi smo imeli tečaj 
PLZ, ki ga je obiskovalo 24 te
čajnikov. Pri predavanjih so si 
nabrali dovolj znanja, kar so 
pokazali izpiti. Izpit je napra
vilo 17 z odličnim, a 7 s prav 
dobrim uspehom, kar j c hvale
vredno. Po izpitih smo imeli 
družabni večer in tudi harmo
nika je zapela. Zavrtelo se je 
staro_ in mlado.

Tečaj RK je vodila zelo 
uspešno tov. Zupančič Štefka 
ter ga je obiskovalo nad 30 mla
dink, Za tečaj so pokazale ve
liko zanimanje in ga zelo redno 
obiskovale. Pridobile so si do
volj znanja, ki ga bodo lahko 
uporabile v slučaju prve pomo
či, pri hišnem delu in pri ne*' 
dojenčkov. Tečaj so dokončale 
vse zelo dobro, saj je bilo med 
njimi polovica odličnih, kljub 
precej strogi izpraševalni komi
siji.

Za zaključek pa so same or
ganizirale družabni večer, kjer 
je igral Janko. Na predlog okr. 
odbora RK so se vse vpisale v 
članstvo RK in sklenile, da bo- 

j do nabirale še nove člane, da 
j bo ta dobrodelna organizacija v 
j kraju ena najmočnejših.
I Odbor AFŽ je pod vodstvom

Zanimivi digodiii 
doma in as?

V. PICK BOLAN
V zahodnem Berlinu se vztraj

no širijo vesti o resni obolelosti 
predsednika vzhodne Nemčije 
Wilhelma Picka. Opažajo, da se 
Pičit ni pojavil v javnem po
litičnem življenju že ves mesec 
marec. Vesti o bolezni Picka so 

pojavile že leta 1949, ko je 
odhajati v ZSSRzačel večkrat 

na oddih.

Dunaj. Avstrijski zunanji mi
nister dr. Karl Gruber in jugo
slovanski opolnomočeni mini
ster na Dunaju Dragomir Vu- 
činič sta na Dunaju podpisala 
sporazume, ki so bili sklenjeni 
v Bad Gleichenbergu. Podpisala 
sta sporazum o nepremičninah 
avstrijskih dvolastnikov v jugo
slovanskem obmejnem pasu in 
sporazum o ureditvi obmejnega 
prometa med republiko Avstrijo 
in FLRJ. Dan veijivrnm oo .n 
sporazumov bodo določili z iz
menjavo posebnili not*

New York. V sedežu Organi
zacije OZN so sporočili, da so 
se ZDA, Francija, Jordan in 
Kombodža odzvale pozivu med
narodne organizacije OZN za 
prehrano in kmetijstvo (FAO) 
ter ponudile pomoč Jugoslaviji 
za odstranitev posledic lansko
letne suše.

Praga. Včeraj so pokopali 
predsednika češkoslovaške repu
blike Klementa Gottvvalda, ki 
je umrl 14. marca. Pred preno
som posmrtnih ostankov iz 
španske dvorane v dvorcu 
Hradčani je podpredsednik če
škoslovaške vlade Vilijem Ši
rok}? imel posmrtni govor.

Carigrad. Po zadnjih vesteh 
Iz Turčije je silen potres v Tra- 
ldji in osrednji ter zahodni 
Anatoliji terjal več kot 500 
smrtnih žrtev. Neka vas ob 
Mramornem morju je napol 
porušena. Veliko škodo je po
tres povzročil v Canakalu in v 
nekaterih drugih mestih. Seiz
mološki inštitut v Strasbourgu, 
ki je oddaljen od kraja nesreče 
okrog 2000 km, je potres zazna
moval kot enega od naj večjih 
v zadnjih 50 letih.

Rio de Janeiro. Po poročilih 
brazilskega tiska zapuščajo ko
lone kmečkega prebivalstva iz 
severovzhodne Brazilije svoje 
domačije, ker jih je strašno pri
zadela suša, ter iščejo zavetja 
v mestih in ostalih delih države. 
Množica beguncev je v nekate
rih manjših mestih vdrla v skla
dišča in trgovine in jih povsem 
izropala. Poročajo tudi o smrt
nih primerih zaradi lakote.

Dunaj. Predstavniki sociali
stične in ljudske stranke so po 
dvodnevni krizi v avstrijskem 
parlamentu ponovno pričeli po
gajanja o sestavi koalicijske 
vlade. Kot vse kaže. se bodo 
kmalu sporazumeli, ker se zno
traj ljudske stranke kažejo na
sprotja glede sodelovanja pro- 
nacistične stranke »neodvisnih« 
kot tretje koalicijske stranke.

Trst. Iredentistični list »Arena 
di Pola« poroča, da so v Gorici 
ustanovili posebni odbor za pri
pravo manifestacij ob 20. mar
cu, dnevu pete obletnice tripar
titne deklaracije.

Beograd. Svetovna zdravstve
na organizacija je na povabilo 
jugoslovanske komisije za sode
lovanje z mednarodnimi zdrav
stvenimi ustanovami poslala v 
našo državo izvedenca za krvno 
plazmo dr. Maycocka, voditelja 
oddelka za krvno plazmo v lon
donskem Lichterjevem inštitutu. 
Do 1. aprila bo obiskal higien
ska zavoda v Beogradu in Za
grebu ter beograjski zavod za 
transfuzijo krvi, kjer se bo se
znanil z izdelovanjem krvne 
plazme, seruma in cepiva v naši 
državi.

Zagreb. Vojaški odposlanci 
ZDA, Velike Britanije, Francije, 
Kanade, Grčije, Turčije in Bur
me so obiskali inženirsko ofi
cirsko šolo v Karlovcu, kjer jim 
je poveljnik šole priredil kosilo. 
Ogledali so si tudi tovarno tur
bin »Edvard Kardelj« v Karlov
cu. V Zagrebu sta vojaške odpo
slance sprejela komisar zagreb
ške vojaške oblasti generalni 
podpolkovnik Ivan Sibl in na
čelnik oblasti generalni podpol
kovnik D joka Jovani6.

Skoplje. Ob obisku maršala 
Tita v Veliki Britaniji je bri
tanski konzul v Skopi ju priredil 
svečan sprejem, ki so se ga uje
zili predsednik Izvršnega sveta 
Narodnega sobranja Makedonije 
Lazar TtgUiteVSkl in člani sveta. 
Navzoči so bili tudi generalni 
konzuli Francije, Turčije in 
Grčije ter javni in kulturni de
lavci Skoplja.

tov. Mije Globačnik na dan 9. 
marca pogostil otroke padlih 
borcev in njih matere v za
družnem domu. Soba je b".a 
okusno okrašena z raznimi pa
rolami in z zelenjem, mize pa 
so bile bogato dbložčse z 
mi dobrotami, po katerih so 
zlasti otroci pridno 'segali in si 
gasili žejo s čajem. Dobro raz
položenje je pričalo veselo pet
je vseh navzočih, ki je trajalo 
do mraka. f.l J.
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Pri OZZ Krško se je v letoš

njem letu ustanovil odsek za 
obnovo in napredek kmetijstva, 
Poleg dejavnosti traktorske ri- 
goine ekipe, ki uspešno vrši 
svojo nalogo, se je osnovala 
mehanična delavnica in gradbe
ni oddelek za kmetijske objekte 
v katerem bo tudi ekipa za 
gradnje silosov.

Da je velike važnosti silaža 
za povzdig živinoreje oz. dvig 
mlečnosti pri kravah, so spo
znali v naprednih državah že 
pred 70 leti. Pri nas v Sloveniji 
so silosi še zelo redki. Niti še 
vsa državna in zadružna po
sestva nimajo zgrajenih. Pri pri
vatnih kmetovalcih so pa redek 
primer. Vsi oni pa, ki jih že 
imajo in jih koristijo, vedo 
kakšna vrednost je v prehrani 
živine v zimskih mesecih, po
sebno še v letošnji zimi z ozirom 
na lansko sušo. Da bi se 
zainteresiralo tudi malega živi
norejca o gospodarski koristi si- 
laže, bo omenjena ekipa začela 
v letošnjem letu graditi okrogle 
betonske silose na področju na
šega okraja tudi za potrebe ma
lih živinorejcev. Zaenkrat bodo 
pripravljeni pločevinasti kalupi 
za cca 12 kub. metrov prostor
nine in bi bilo silažc za štiri od
rasle govedi za 180 dni krmlje
nja s silažo v zimskih mesecih. 
Ako računamo, da s poklada- 
njem silaže kravam molznicam 
dvignemo molznost dnevno le 
1 in pol litra mleka po ceni 20 
dinarjev, znese pri štirih kravah 
21.000 dinarjev.

Stroški za gradbeni material 
(ki bi ga nabavil odsek »Obno
va-), t. j. cement, betonsko že
lezo, bitumen, obraz kalupov ter 
zidarska dela, bi stalo 45 do 48 
tisoč dinarjev. Gramoz, sviž, iz
kop zemlje in težaška dela pri 
gradnji, bi oskrbel kmetovalec 
sam.

Račun pokaže, da bi bil silos 
plačan že po treh letih.

Marsikateri kmetovalec bo re
kel, da ima premalo površin 
njiv, da bi posejal za zeleno ko
ruzo, kar pa nč bo držalo. Brez 
pravega računa se še vedno se
je po srtnišču žitaric ajda, kljub 
temu, da se je v nižinskih le
gah po več let zaporedoma pri
delalo ajde malo več kot je je 
bilo posejane. Zaradi tega bi bi
lo boljše, da se opusti stara na
vada sejanja večjih površin aj
de ter bi se te površine poseja
le za zeleno koruzo. Pri dobro 
obdelani zemlji lahko pridelamo 
zelene koruze na ha 300 do 400 
mc in tudi več, bi bila potrebna 
površina njive 25 do 30 arov, 
da napolnimo 12 kub. metrov 
prostornine silosa.

Iz zgoraj navedenega je nuj
no, da bi člani kmetijskih za
drug na sejah in zborih obrav
navali o važnosti gradenj silo
sov. Res je, da je težko spravi
ti naenkrat tako vsoto denarja 
skupaj, vendar pokaže račun, 
da se vložen denar visoko obre
stuje. Pri večini zadrug bodo 
imeli sklade za pospeševanje 
živinoreje. Mogoče bi se določil 
znesek, da se izda dobremu ži
vinorejcu del vsote za gradnjo 
silosov, kot kratkoročni kredit, 
ali pa iz kreditnega odseka. Za 
letošnje leto so predvideni vi
soki krediti za povzdig kmetij
stva. Morda bi se mali del teh 
kreditov dobil potom KZ za 
člane, če bi se odločilo več 
članov postaviti skupno silos. 
Vidni uspehi, bi bili v kratkem 
času tako v gradnji silosov in 
gnojišč ter gnojničnih jam, da 
bi se v te namene dobil cement 
po znižani ceni.

Vsekakor bi se z gradnjo si
losov in gnojišč v nekaj letih 
pokazali vidni uspehi in napre
dek v živinoreji. -k-

Z »Mneža zbora KZ Podsreda
Občni zbor kmetijske zadruge 

Podsreda so vedno znak, da se 
bo o Podsredi, o vsem dogaja
nju v tem lepem kraju zopet 
pisalo v časopisju. Tako je bilo 
lani. in tako je seveda letos tu
di. Lanskih stvari morda ne bi 
karalo ponavljati tudi iz razlo
ga, ker se je letos govorilo o 
istih stvareh. To pomeni, da se 
razmere niso prav nič izpreme- 
nile, da pa se podrobneje izra
zimo: razmerje sil se še ni iz- 
premenilo. Ne gre namreč toli
ko za to, ali so v zadrugi dobro 
ali slabo gospodarili, gre za to, 
da se občni zbori kmetijske za
druge v Podsredi vedno znova 
izkoriščajo za medsebojno napa
danje in obračunavanje dveh 
grup, ki v Podsredi brez dvoma 
obstajata. Govoriti o vzrokih 
takega stanja je morda še pre
zgodaj. To vprašanje pa se 
bo slej ali prej vendarle razči
stilo.

Letos so se zadružniki zbrali 
trikrat na občni zbor. Šele tret
jič so ga končno spravili pod 
streho. Prvi občni zbor je bil 
protizakonit. Glasovali so ljudje, 
ki sploh niso bili člani zadruge. 
Tudi v novi odbor so bili taki 
izvoljeni. To dejstvo se je po
zneje izkoristilo v to. da se je 
zbor moral vršiti drugič. Na 
tem drugem zboru spet niso 
nrišli nikamor naprej, ker se je 
debata razvijala le okrog tega, 
ali je bil prvi zbor pravilno iz
veden ali ni bil. Poglejmo stvar 
malo bolj od blizu:

opilil
KOTIČEK

Rja na likalniku pusti na pe
rilu madeže Rjo preprečiš s 
tem, da po vsaki uporabi likal
nik namažeš z navadnim voskom 
in ga na suhem spraviš. Kadar 
ga boš spet potrebovala, ga do
bro obriši.

Svilene nogavice peri v mlač
ni vedi, ne pa v vroči, ker se 
svila skrči in izgubi lesk. Likaj 
jih z mlačnim železom ali sploh 
ne, da se svila ohrani,

Ali so jajca sveža, doženeš 
najbolje, če jih deneš v zelo 
slano vodo. Ce se jajce potopi 
na dno, je sveže, če pa plava na 
vrhu, je staro.

Ce preproga obledi, j0 odrgni 
z navadnim surovim kislim ze
ljem, potem pa še s soljo in jo 
dobro okrtsči. Preproga bo po
tem kakor nova.

Kozarec, ki ne poči. Če vlije
mo v kozarec vročo vodo, bo 
skoraj vselej počil. Kozarci pa 
bodo ostali odpornejši, če jih 
bomo doli v mrzlo vodo. To vo
do skuhamo, da zavre, in pu- 

da se spet, ohladi.

Novice in dopisi iz naši fi km)* v
Zapeček <e$»*đ?nt$fcffa

Seta a r-a Bianci

V nedeljo se je vršil na Blan
ci zaključek gospodinjskega te
čaja, ki je trajal štiri mesece, 
dvakrat po štiri ure tedensko. 
Poleg splošnih predmetov so 
poučevali tudi praktično kuha
nje, sadjarstvo, o zadružništvu 
itd. Tečaj je z vso požrtvoval
nostjo in ljubeznijo vodila tov. 
Ivanka Lazarinijeva s pomočjo 
tov. Božičeve. Občinski odbor 
na Blanci je tečaju posvetil 
prav vso pažnjo, ne moremo pa 
to trditi o upravnem odboru KZ 
na Blanci, ki je kazal vse pre
malo razumevanja za ta tečaj

kljub temu, da je ena bistvenih 
nalog KZ dvig izobrazbe našega 
kmečkega življa. Pričakujemo 
zato, da bodo na občnem zboru 
KZ pokazali zadružniki za te
čaj razumevanje in mu naka
zali pri razdelitvi dobička iz
datno podporo.

Razstava nam je dokazala, da 
se tudi s Skromnimi sredstvi da 
veliko doseči. Vsi obiskovalci 
razstave so se pohvalno izražali 
o razstavljenih delih in izrekali 
željo, da bi se v bodoče tečaj še 
bolj razširil.

črnina sala sirarne kom sile 
e Krškem

V katastrski občini Sela je I nih interesentov zemljo očistila 
okrog 75 ha zemljišča, ki je bilo • in jo usposobila za njive, toda 
pred približno 60 do 150 leti po- ; gozdna uprava je za to zemljo 
gozde-no, da je bila ta zemlja 
pred pogozditvijo obdelovalna,

Pred nekaj leti je obstajala 
tudi kmetijska zadruga Gorja
ne. V tej zadrugi so gospodarili 
tako, da je bilo izkazanih okrog 
250.000.— dinarjev izgube. Za
druga torej ni bila več sposob
na za ostoj ter jo je upravna 
oblast razpustila. Zadružniki o 
likvidaciji sploh niso sklepali iz 
razloga, ker so se bali plačati 
izgubo. Tega jim ni bilo treba, 
ker v tistem času zadružniki 
niso jamčili Za zadrugo. Izgubili 
pa so svoje deleže. Zadruga je 
prenehala obstajati, zadružniki 
so izgubili deleže, ostal je samo 
dolg, ki ga je morala poravnati 
družba. Zato je jeza nekaterih 
zadružnikov popolnoma upravi
čena, še bolj pa njihova zahte
va, da naj izgubo pokrije tisti, 
ki jo je povzročil. Govori se, da 
je bivši poslovodja v teh dne
vih kupil posestvo za 300.000.— 
dinarjev. Zadružniki vprašuje
jo: odkod uslužbencu toliko de
narja?

Gorjajci so začeli hoditi v 
Podsredo, mislili so, da so av^n- 
matično postali člani tamkajš
nje KZ. »Imeli smo vse ugodno
sti kakor člani iz Podsrede!« 
tako so zatrjevali. Podsredčani 
so odgovarjali: »Če ste jih imeli, 
bodite zadovoljni! člani pa lc 
niste. Kje so Vaše pristopne 
izjave, kje so vplačani deleži? 
Ali bi radi tudi našo zadrugo 
dobro zagospodarili kakor ste 
svojo?«

Končno so le prišli na čisto, 
tako da je treba izpolniti nove 
prijave in plačati deleže, potem 
da postanejo šele pravi člani 
zadruge z vsemi pravicami na 
občnem zboru. Toda do tega 
spoznanja so prišli šele tretjič 
in tako so dokončali ta svoj 
spor, ki pa v bistvu ni spor 
okrog vprašanja članstva, pač 
pa spor o tem, kdo bo sedel v 
upravnem odboru.. ^Da letijo 
glavne puščice na Kosa, to se 
vidi Da Kosova skupina (s tem 
ni rečeno, da jo je organiziral 
Kos sam, tako se ta le imenu
je) nima zaprtih ust in da pri
dno zaganja puščice nazaj v 
Preskrjevo grupo (s tem ni re
čeno, da jo je organiziral 
Preskr, tako se ona le imenuje), 
temu se seveda ne smemo ču
diti. Najrazličnejši očitki, ki jih 
na tem mestu ne kaže ponav
ljati, da se izognem raznim 
tožbam zaradi razžaljenja časti 
— so dajali vsem trem občnim 
zborom še posebno obeležje.

Precej je bilo govora tudi o 
delitvi dobička. Premožnejši so 
predlagali, naj bi se dobiček 
predvsem uporabil za to, da bi se 
dajal Članom popust pri nabavi 
umetnih gnojil ali kakega dra
gega sredstva za pospeševanje 
kmetijstva. Takemu stališču so 
se upirali revni člani, češ: lahko 
je tebi tako govoriti, ko imaš 
njive in gnojila rabiš! Jaz jih

dokazujejo še danes vidni ogo- 
ni. Celuloza kot lastnik pogozde
nega zemljišča je tik pred pri
četkom druge svetovne vojne 
in deloma tudi med okupacijo 
les posekala, tako da je bilo 
zemljišče po osvoboditvi zapu
ščen in z robidovjem poraščen 
golosek.

Po osvoboditvi je bila zemlja 
razdeljena med 132 agrarnih in
teresentov z nalogo, da dodelje
no zemljo v roku 4 let očistijo 
ter usposobijo za obdelovalno 
zemljo. Agrarni interesenti so 
se z vso vnemo oprijeli očišče
valnih del.

Nemalo so se pa agrarni inte
resenti začudili, ko je bilo 1949 
objavljeno, da je vsa omenjena 
zemlja prešla v last gozdnega 
gospodarstva Brežice z uteme
ljitvijo, da je bila struktura tal 
nekaj časa gozdna ter da je tre
ba zemljišče pogozditi. Ze v je
seni leta 1949 je 66 agrarnih in
teresentov dobilo odločbe ag
rarne komisije pri OLO v Kr
škem, da niso več lastniki do
deljenega jim zemljišča, dočim 
ostala polovica agrarnih intere
sentov ni dobila nikakih odločb.! kor bilo, da se jim 
Razumljivo, da je večina agrar- i končnoveljavno dodeli.

zahtevala najemnino in to 40 din 
za vsak ar orne zemlje, a za pa
šo po 400 din od vsake glave 
živine. Polovica agrarnih inte
resentov je najemnino plačala, 
ostala polovica pa ne, a gozdna 
uprava tudi ni izterjevala.

Začetkom leta 1950 je bilo 
pred cerkvijo preklicano, da so 
agrarni interesenti ponovno po
stali lastniki zemlje. Jasno je, 
da so interesenti ponovno po
svetili vso pažnjo pripravi in 
obdelavi zemljišč — kmalu nato 
je sledil preklic pred cerkvijo, 
da je agrarnim interesentom 
zemija zopet odvzeta. Nič čudno 
potemtakem, da so intereesnti 
izgubili vsako veselje do dela, 
posebno pa še, ko so logarji ši
rili med ljudmi govorico, da 
zemlja itak he bo nikdar nji
hova last in da se zastonj mu
čijo za druge.

Mnenja smo, da se končno 
enkrat to vprašanje reši, kajti 
dosedanji način postopanja 
vzbuja med prebivalstvom sa
mo nevoljo in jezo. V interesu 
agrarnih interesentov, ki so vlo
žili toliko truda za urejevanje 
te zapuščene zemlje bi vseka- 

zemlja

ORGANIZACIJA AFŽ V 
PISEC AH

Organizacija AFŽ v Pišecah 
je 8. marca priredila proslavo 
s pestrim sporedom,

Čudimo pa se, da se vodilni 
ljudje v Pišecah proslave niso 
udeležili. Vsi so bili o proslavi 
obveščeni. Imeli smo občutek, 
da jim ni mar, ali obstaja orga
nizacija'■AFŽ v Pišecah ali ne.

Na proslavi sta bili dve za
služni ženi iz NOB počaščeni 
vsaka z lončkom cvetlic.

Drugo leto pa upamo, da sc 
bomo že v naprej pripravili, da 
bo proslava mnogo lepše uspela 
kot letos.

Odbor AFŽ Pišecc.

Hild Sco
Po proslavi Dneva žena 8. 

marca se je na Bizeljskem vr
šil občni zbor RK. Iz poročil 
predsednika in tajnika, ki so 
bila podrobno podana, je bilo 
razvidno, da je bil dosedanji 
odbor zelo aktiven, saj je raz
delil med siromašne bolnike in 
onemogle okrog 12.000 dinarjev, 
za novoletno jelko daroval 4000 
dinarjev, dočim ima še v bla
gajni okrog 8000 dinarjev za 
iste namene. Vsa denarna sred
stva so bila zbrana s prosto
voljnimi prispevki in raznimi 
uspelimi prireditvami, za kar 
ima največ zaslug tajnik odbo
ra tov. Ivan Zajc. Tokrat je bil 
priključen RK Stara vas k od
boru RK Bizeljsko in izvoljen 
novi odbor.

Brežice

SMlsa ir#6iiB$hc zsarn cc
Trgovinska zbornica za okraj 

Krško je bila ustanovljena v 
oktobru leta 1952 in v tem raz
dobju se je pokazalo, da je bila 
ustanovitev iste, tako iz gospo
darskih, kakor tudi iz političnih 
razlogov potrebna.

V soboto dne 14, marca je 
imela trgovinska zbornica svojo 
prvo letno skupščino v Sevnici, 
kjer je bil podan pregled dela 
od ustanovitve.

Upravni odbor je imel 5 sej, 
na katerih je razpravljal o te
kočih problemih in nalogah. Po
leg upravnega odbora obstaja 
še" odbor za finančna vprašanja, 
ki je imel že od vsega začetka 
polne roke dela, predvsem z iz
delavo tarifnih pravilnikov. Od
bor za kadre in šolstvo je po
slal v preteklem letu 20 vajen 
cev v trgovsko šolo v Novo me-
nimam, pa sem le član zadru
ge ter sem z ozirom na to, da 
je dobiček ustvarila trgovina, 
verjetno le več prispeval k te
mu dobičku kakor pa ti, grun- 
tar!

Zmagalo je pravo stališče. Za
druga naj nabavi traktor, naj 
skrbi za škropljenje drevja, naj 
kupi plemensko živino. Poleg 
tega sklepa pa ima občni zbor 
KZ Podsreda še eno svetlo 
stran: zadružniki so res sogla
sno in navdušeno glasovali za 
to, da se za pomoč poplavljen- 
cem v Holandiji dodeli 5000.— 
dinarjev. To pa je tudi znak, da 
so Podsredčani le dobri ljudje, 
treba bi se bilo le odločno bo
riti proti sektaštvu, ki mori delo 
in splošni napredek.

Človeku je nemogoče zavzeti 
pravo stališče do stanja v Pod
sredi. Verjeti vsemu o čemer sc 
tam govori; to bi pomenilo po
staviti trditev, da ni nikjer to
liko gnilobe kakor ravno v Pod
sredi. Taka trditev pa bi bila 
povsem .napačna. Zato bo treba 
s R'^vredo nekaj časa potrpeti 
s tako ’-^a je, čas pa bo

sto. Poleg navedenih sta delala 
še odbor za zunanjo trgov:; 
nadalje odsek za kmetijske pri
delke ter odsek za industrijsko 
blago.

Na skupščini je bilo omenje
no tudi delo družbene evidence. 
Mnenja so bili, da ista zavira 
uspeh podjetij. Po družbeni evi
denci se nujno prikaže izguba, 
čim se obratna sredstva zvišajo, 
obratno je pa s podjetji, ki 
obratna sredstva zmanjšujejo. 
Odločili so, da se pri raznih fo
rumih doseže za odstranitev te
ga nevzdržnega stanja. Če že 
mora obstajati družbena evi
denca, naj ista bazira na bruto 
bilancah, ki jih podjetja me
sečno sestavljajo.

Pereče je tudi vprašanje ob
stoja trgovinskih odsekov pri 
KZ. Niso prišli do zaključka 
ali naj se iste bavijo s prodajo 
industrijskega blaga, ali naj se 
omeje na izključno prodajo 
kmetijskih proizvodov.

Izvoljen je bil tudi nov 11- 
članski upravni odbor, katerega 
čakajo težke naloge, ki jih bo 
treba rešiti. Za predsednika tr
govinske zbornice je bil ponov
no izvoljen tov. Franc Novak, 
ravnatelj »Potrošnje« Krško.

Po .končani skupščini se je v 
prosvetnem domu v Sevnici vr
šil trgovski ples, ki je prav do
bro uspel

KAPELA PRI DOBOVI

»Brežice od nekdaj do danes.«
Tako nekako se bo glasil naslov 
knjige, ki bo izšla letošnje po
letje o priliki velikih proslav v 
spomin zgodovinsko važnih do
godkov na naših tleh pred dav
nimi stoletji. Prispevke so ob
ljubili strokovnjaki iz raznih 
vrst javnega udejstvovanja, med 
njimi tudi znanstveniki in umet
niki. Knjiga bo natisnjena na 
lepem papirju in jo bo krasilo 
več slik. Kdor bi imel kakšno 
posebno važno in znanstveno 
gradivo, tikajoče se našega me
sta, naj to sporoči tajništvu 
mestne občine.

Pazimo bolj na čistočo slo
venščine! Že na zborih volivcev 
smo slišali upravičene kritike 
nad grdim mrcvarjenjem naše
ga jezika na javnih mestih. Pa 
ne pomoga nič! Vse kaže, da je 
prišla slovenščina v ro-ke me
sarjem, kakor je oni dnn poto
žil tudi Ljubljanski dnevnik. 
Poglejte si lepake, s katerimi 
vabijo tako domačini kakor 
gostje na razne prireditve in 
ustavite Se za hip pred nekate
rimi reklamnimi napisi v izlož
bah, pa boste spoznali, da je 
skrajni čas napraviti konec tej 
sramoti! Brežice so turistično 
rnesto in znano trgovsko sredi
šče, kamor prihajajo tujci in 
gostje iz raznih krajev Sloveni
je, zlasti številno pa iz bratske 
hrvaške prestolnice. Vsi ti in 
mi z njimi moramo pogosto 
brati vabila k prireditvam v 
»jeziku«, ki je še najbolj podo
ben znameniti predaprilski ju- 
goslove.nččini žalostnega spomi
na. Vsem prizadetim, ki se ne 
zanesejo na jezikovno pravil
nost za objavo pripravljenega 
besedila, priporočamo, naj pra
vočasno stopijo na občinsko taj
ništvo, kjer bodo zvedeli za to
variše, ki jim bodo v tem po
gledu radi priskočili na pomoč.

Vell&a Mm
Dne 22. prejšnjega meseca se 

je vršil občni zbor KZ Velika 
Dolina, na katerem je bilo pri
sotnih preko 60 članov zadruž
nikov. Predsednik KZ tov. Biz
jak Franc je podal obširno po
ročilo dosedanjega poslovanja 
KZ. KZ Velika Dolina ima v 
svojem delokrogu tudi gostilno, 
v letošnjem letu pa namerava 
ustanoviti živinorejski in sad
jarsko vinogradniški odsek. Sa
ma zadruga dobro posluje, kar 
je razvidno iz tega, da je imela 
v preteklem letu 173.631 dinar
jev čistega dobička in sicer iz
vira iz zadružnega posestva 
17.926 dinarjev, iz trgovine in 
odkupov 100.941 dinarjev in iz 
gostinskega obrata 54.746 dinar
jev Dobiček, ki je bil v minu
lem letu, se je razdelil in sicer 
na sklad osnovnih sredstev 
69.492 dinarjev, 50 odst, v inve
sticijski sklad, 15 odst. v ssdad 
za sadjarstvo, 15 odst. v sklad 
za kulturnoprosvetno dejavnost, 
20 odst. za sklad živinoreje. 
Predlog za razdelitev dobička 
je bil od članstva soglasno spre
jet-

Na občnem zboru je bil na
vzoč tudi zastopnik OZZ Krško 
tov, Jože Ogorevc in je predla
gal, da bi bilo umestno in po
trebno iz zgoraj omenjenih 
skladov nabaviti plemenjaka, 
izvršiti pregled hlevov, prispe
vati za obnovo sadovnjakov in 
vinogradov ter preiti na skupno 
rigolanje vinogradov in po- 

! dobno.
| Izvoljen je bil nov upravni ;n 
i nadzorni odbor ter sprejeti so 
bili'omembe vredni sklepi kot 
n. pr. nabava traktorja s plu- 

i gom in prikolico, gradnja po- 
| siopja za električni mlin in 
i mesnico ter lopo za stroje. Pre-

. , , , _ , vzem žage Mokrice in obveznoIgralska ^kupma t GO^i Rako-; gh.I.op^en.e ga(jnega drevja r a
i območju občine, 
j Z ugotovitvijo, da KZ lepo na- 
' preduje, so bili zadovoljni tudi 
vsi njeni člani, ker se zavedajo, 
da je le v skupnem delu možna 
graditev socializma na vasi.

prinesel svoje.

vec je uprizorila v nedeljo, 15. j 
marca. Golarjevo »Vdovo Roš- 
linko« v gasilskem domu v Ka
pelah, ki jo namerava ponoviti 
v kratkem tudi v zadružnem 
domu v Dobovi. K uspeli pri
reditvi jim lahko čestitamo.

PGD 'Rakovec namerava še 
letos začeti z gradnjo novega 
gasilskega doma. V ta namen 
so jim obljubili okoliški kmet
je pomoč v lesu in z vožnjami. 
Upamo, da se jim bo želja iz
polnila in da bodo glavna dela

D. V.-lj -letos tudi končana.

mme,
Tudi pri nas je v kulturno- 

prosvetnem poglčdu precejšnja 
razgibanost. Dekleta so se dogo
vorila. da bi rade imele gospo
dinjski tečaj. Za voditeljico te-

Brežice so mesto s popolno 
gimnazijo in z zadostnim števi
lom prosvetnih delavcev in ne 
smejo več trpeti nobenega pri
mitivizma. Slovenska beseda si 
je v govoru, pisavi in pesmi mu
koma skozi stoletja utirala pot 
v svet, zlasti v našem kraju. 
Pripomoči ji moramo, da bo 
vsaj danes v pravi svobodi za
blestela v vsem sijaju dosledno 
in povsod!

Mednarodni praznik borbenih 
žena smo letos proslavili na 
predvečer 8. marca z javno pri
reditvijo v mali dvorani Pro
svetnega doma. Nastopali so po 
veliki večini naši najmlajši, sle
deč posamezno ali v skupinah 
slavnostni govorici, ki je priče
la ta lep večer. Vendar smo 
imeli prejšnja leta že boljše pri
reditve. Letos so nas glede kva
litete sporeda prekosile že ne
katere kmetske vasi v najbijiž- 
nji okolici.

Književnik Tone Seliškar iz 
Ljubljane nam je podal v zelo 
zanimivem predavanju pregled 
o našem izseljeniškem vpraša
nju. V mali dvorani Prosvetne
ga doma je predavatelj ob kon
cu večera pojasnjeval razna 
vprašanja, ki so še posebej za
nimala posamezne poslušalce.

Varnost javnega prometa v 
središču mesta se je znatno po
večala, odkar je bila prestav
ljena avtobusna pos,taja iz ozke 
ulice pred pošto na drugo stran 
Titovega trga pred Ljudsko mi
lico. Vseeno pa bi bilo potreb
no. da bi naš! miličniki še balj 
nadzorovali avtomobilski in mo
tociklistični promet čez Titov 
trg, kjer mnogi brezvestni vo
zači preveč drvijo, zlasti iz ne
pregledne smeri od bolnice in 
obratno. To je posebno nevarno 
ob rab. ko prehaja prek trga 
ljudskošolska in gimnazijska 
mladina.

čaja so povabile domačinko tov. 
Marijo Gorišek. V svoje delo 
so dekleta vložile mnogo truda, 
tako da je tečaj prav dobro 
uspel. Dekleta kakor tudi tov. 
Goriškova so si zadale sklep, da 
bodo v jeseni z gospodinjskim 
tečajem nadaljevale. Na za
ključku tečaja, na katerega so 
povabile tudi zastopnike poli
tičnega oblastnega foruma ter 
šole, je bilo prav živahno raz
položenje. V znak priznanja so 
udeleženke tečaja izročile vodi
teljici lepo darilo, kar je dokaz 
njihove hvaležnosti za njen 
nesebičen trud.

Moški so pa več tednov ob
iskovali gospodarska predava
nja, ki so jih imeli strokovnja
ki iz okraja. Tudi oni so oblju
bili, da bodo v jeseni v še več
jem številu posečali predava
nja, ker so spoznali veliko 
vrednost žive besede po perečih 
vprašanjih, ki zanimajo sleher
nega kmetovalca, ki skupno z 
ostalim ljudstvom gradi novo 
socialistično družbo,

KUD Otona Župančiča v Ar
tičah pripravlja še za ta mesec 
in pa tudi za april bogat spored, 
tako da bo verjetno vsak teden 
kakšna kulturna prireditev. V 
prostorih, ki so obsežni, bo mo
goče sedaj doseči na prosvetnem 
poprišču čisto drugačen razmah 
kot pa doslej, ko smo se morali 
stiskati v tesnih in neprijetnih 
šolskih prostorih. «. D. R.

OBRAČUN DELA
V DRŽAVNEM POSESTVU

RDEČA ZVEZDA
Pred nedavnim je upravni od

bor državnega posestva Rdeča 
zvezda v Stari vasi na Bizelj
skem polagal svoj obračun dela.

V preteklem letu so imeli 
108.035 din dobička. Iz investi
cij kratkoročnih kreditov je bil 
nabavljen traktor s plugom in 
kosilnico, traktorska prikolica 
in trosilec hlevskega gnoja.

Od Slovenija vina so dobili 
500.000 dinarjev za obnovo vi
nogradov.

Sindikalna organizacija je or
ganizirala skupni izlet na Bled. 
Premalo pa je polagala pažnjo 
na vzgojo članstva.

Izvoljen je bil nov upravni 
odbor, katerega čakajo še velike 
naloge.
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ZDRAVSTVA
VPRAŠANJE: Mojemu sinčku 

so se že pred kakima dvema 
mesecema začeli spuščati na 
ličkih drobni spuščaji, katerih 
je vse polno in ne srbijo. Ma
žem ga z borovim vaselinom in 
limono, a se ne posuše. Sedaj 
je star 11 mesecev, hranim ga 
zjutraj in zvečer z mlečnim 
zdrobom, dopoldan z ječmenovo 
kavo, opoldne malo juhe in pire 
krompirja, popoldne kruh in ka
ko nastrgano jabolko. Mogoče 
je to zanj premočna hrana. Eni 
pravijo, da zato, ker je tako 
debel; tehta 12 in pol kg. Drugi 
pravijo, da je od zobkov, ki jih 
je dobil šele pred enim mese
cem. Prosim, s čim naj mu po
magam in s čim naj ga hranim? 
Tudi spi mi podnevi skoro nič. 
Zvečer pa že od 6. ure in do 7. 
ure zjutraj.

ODGOVOR: Otrok ima za
svoje telo prav lepo težo. Od 
zobkov pa takile spuščaji ne 
pridejo. Pa čeprav so zobki tisti 
reven del telesa, ki je pri ne
katerih vse »kriv« za vse ne
prijetne pojave in bolezni. Iz
puščaji so neka vrsta lišaji, ki 
jih naše ljudstvo imenuje »fir- 
cigarje«. Znižajte količino mle
ka, zvišajte količino drugih je
di. Obraz zjutraj in zvečer na
mažite z borvaselinom, nato pa 
še s cinkovim mazilom. Obraza

mu delj časa ne umivajte z vo
do, ampak z oljem in sicer vsak 
dan zjutraj. Opoldne mu dajte 
tudi korenja, ohrovta, zelja in 
repe poleg krompirja. Zvečer 
pa močnik, polento, zdrob in 
podobno. Dopoldne kuhano in 
surovo sadje, zjutraj in popol
dne ovsene kosmiče z mlekom.

Na ta način se ni treba bati 
raznega »fircigarja«.

Dr. K. M.

KAJ NAJ NAPRAVIM PRI 
SRČNIH TEŽAVAH?

Cesto nastanejo srčne težave 
tudi pri sicer srčno zdravih lju
deh, če 'so preko svoje zmoglji
vosti obremenjevali svoje telo, 
ali pa pri duševni preutrujeno
sti, ali po prekomernem užitju 
hrane, ki močno napenja. V vseh 
teh primerih lahko nastopijo te
žave v srcu. Pomagamo si tako, 
da položimo bolnika v pol se
deč položaj in mu damo mrzle 
ovitke kot tople. Kadar so bo
lečine krčevite in izžarevajo v 
levo roko, gre verjetno za tako 
imenovano angino pectoris. Ce 
gre za to obliko bolezni, pa da
mo tople ovitke. Levo roko pa 
damo v skledo s toplo vodo. 
Pri vseh močnih in dalj časa 
trajajočih srčnih težavah se mo
ramo posvetovati z zdravnikom.

Dr. K. M.

FIZK.ULTURA
TD Partizan Senovo

15. marca je TD Partizan na 
Senovem priredil telovadno aka
demijo, ki naj bi pokazala pre
gled njegovega dela zlasti v 
zadnji dobi. In res je treba pri
znati, da je društvo s to aka
demijo pokazalo marsikaj in se 
bogato oddolžilo za ves oni čas, 
ko se delo v društvu ni moglo 
prav razviti.

Vsi nastopajoči so s svojimi 
nastopi dokazali, da so v času 
priprav zares marljivo vadili in 
se pripravljali. Na tem mestu 
je treba dati priznanje vadite
ljem, ki so nedvomno storili 
vse, da je bil uspeh takšen.

Prisrčen je bil nastop cici
bančkov z žogo in lokomotivo, 
pa njihova igrica, ki je gledal
ce mehko prijela za srca. Iz
redno je zadovoljila gimnastika. 
Brencetova in Margonova sta 
pri najtežjih vajah pokazali po
polno spretnost in sta jih izva
jali s presenetljivo prožnostjo 
in lahkotnostjo. Prav elegantno 
so izvajale svoje vaje tudi mla
dinke, ki so nastopile s prosti-

?4M
pripoveduje

Ko sem hodil zadnjič po Bre
stanici, me je neka tovarišica

mi vajami, na bradlji, gredi in 
konju. Pri nasto jih pionirk in 
pionirjev je bilo opažati, da si 
kar največ prizadevajo in bodo 
nedvomno vidno napredovali.
Pri skokih čez konja so mla
dinci pokazali znatne uspehe, 
dobro pa so izvajali tudi proste 
vaje in bodo z marljivostjo do
segli lepe uspehe.

Nastop je zaključila folklor- opozorila in prosila, naj grem 
na skupina odraslih. Občinstvo Potolažit nekega tovariša in to- 
je bilo odkrito presenečeno saj varišico, ki imata strašno velike 
je ni niti najmanj pričakovalo in izdatke pri pogoščeva-
na odru. Treba je priznati, da niu t^v. boljših ljudi. Zamislil 
so jo dobro pogodili, kajti nji- se™ se v ta problem in končno 
hov ples so navzoči sprejeli z Prišel do zaključka, da hitler- 
veselim odobravanjem, dokaz, jsnski vpliv iz časov okupacije 
da bi resno delo v tej športni še vedno ni izpuhtel iz glav po- 
panogi bilo hvaležno tako za sameznikov. Dobe se še vedno 
nastopajoče kakor za vaditelja, ljudje, ki se smatrajo po Hitler-

Prav bi bilo, da bi na akade- jevem receptu kot pripadniki 
miji nastopili tudi članice in j »Heršervolka« in da so kot taki 
člani, ker bi bil tako podan ce- dolžni občevati samo z ljudmi 
loten pregled prizadevanj in I *z boljših krogov in temu pri
dela društva. Toda tudi tako je merno seveda voditi tudi gospo- 
ta športni dogodek zaznamovati 
kot razveseljiv uspeh in zado
voljiv obračun resnega dela se- 
novskega Partizana.

OBMORSKO OKREVALIŠČE 
RK SAVUDRIJA

Pri izbiri otrok naj pomagajo 
predvsen^ občinski odbori RK,

babice in medicinske sestre, 
kakor tudi vse množične 

organizacije
Glavni odbor RKS vzdržuje 

v Savudriji (cona B) mladinsko 
obmorsko okrevališče za bolne 
in bolehne otroke v starosti od 
4 do 14 let. To je edino special
no obmorsko okrevališče, ki 
sprejema otroke iz vseh krajev 
Slovenije.

Okrajni odbor RK ima nalogo, 
da pravočasno zbere podatke 
otrok, ki so potrebni obmorske
ga klimatskega zdravljenja. Pri 
izbiri otrok naj bi pristopiti na 
pomoč predvsem občinski od
bori RK, babice in medicinske 
sestre, kakor tudi vse množične 
organizacije: AFŽ, zveza bor
cev, zveza vojaških vojnih in
validov, sindikati, zveza prija
teljev mladine. Zato predlaga
mo odborom RK, da se z vse
mi onimi, ki jim lahko poma
gajo pogovore, ker bo le na ta 
način možna izbira zdravljenja 
najbolj potrebnih otrok.

Pri tem ne smete pozabiti na 
bolehne otroke, ki so potrebni 
obmorskega okrevanja, pa žive 
v težjih socialnih prilikah, tako 
da starši niso zmožni plačila 
oskrbnih stroškov, ali samo del
no. O tem problemu se pogovo
rite z obč. ljudskim odborom in 
z množičnimi organizacijami, 
predvsem kako bi se našla fi
nančna sredstva za pomoč s 
dalno šibkih otrok.

Mesečna oskrbovalnina znaša 
5.600.— din ter četrtinska vož
nja do Ljubljana in nazaj. Vse 
drugo plača Glavni odbor RK 
Slovenije.

Nujno je pristopiti k zbiranju 
podatkov takoj.

Formularje okrajnega odbora 
RK, katere posedujejo zdravni
ki, je treba poslati potom zdrav
nikov do 28. marca t. L A. F.

ženske mladine, M je bila sprva 
nezainteresirana, ko pa je 
uvidela, da so predavanja zelo 
kvalitetna in koristna, se je za
nimanje stopnjevalo. Zato lahko 
trdimo, da je tečaj v vsem uspel 
in, da so tečajniki pridobiti tisto 
znanje, ki jim bo potrebno pri 
obrambi naše domovine, kadar 
bo ta v nevarnosti pred agre
sorjem.

Med vsemi Je bila samo ena, 
ki ni položila izpita in, ki bo še 
enkrat morala obiskovati tečaj. 
Tej mladinki se ni zdelo vredno 
prihajati na predavanja, ker je 
tečaj podcenjevala in s tem se
veda tudi našo obrambno pri
pravljenost ter vse napore, ki 
jih vlagamo vanjo.

Ob zaključku tečaja so tečaj
nice priredile zabavo, ki se je 
odvijala v znamenju prijatelj
stva med mladimi dekleti. Na 
zabavo so povabile tudi svoje 
predavatelje, katerim so se pri
srčno zahvalile za ves trud in 
napore, ki so jih le-ti vložiti v 
prosvetljenstvo mladih deklet, 
ki so željna znanja.

Obč. odb. PLZ Čatež

Oglas
Dobro ohranjen pisalni stroj 

znamke Erika (nizki) ugodno 
prodam. Naslov: Franc Brin- 
skel, Brežice, Bratov Milavcev 
štev. 16.

ZAKLJUČEK
KMETUSKO-

GOSPODINJSKEGA TEČAJA 
NA GLOBOKEM 

Kmetijsko-gospodinski tečaj, 
ki se je vršil v zimskih mesecih 
v okviru Kmetijske zadruge v 
Globokem, so svečano zaklju
čili na predvečer 8. marca v 
prostorih Zadružnega doma. Te
čaj, ki je pričel v začetku de
cembra 1952, je obiskovalo nad 
30 deklet in sta ga vodili učite
ljici tov. Tominčeva in Gunčar
jeva. Kuharskih umetnosti je 
dekleta učil naš priznani stro
kovnjak tov. Drago Černelč. Po
leg šivanja in kuhanja so sena 
predavanjih tečajnice seznanja
le z osnovnimi in najvažnejšimi 
nauki iz mlekarstva, kokošjere- 
je in svinjegojstva, gledale po
učne filme in poslušale preda
vanja o negi dojenčkov in ser
viranju. Smatramo, kot edino 
pomanjkljivost dejstvo, da je 
bilo premalo predavanj iz 
splošno-izobraževalnih predme
tov. Zaključka so se udeležili 
tudi zastopniki Okrajne zadruž
ne zveze iz Krškega, skoraj ves 
mladinski aktiv in vsi člani 
upravnega in nadzornega odbo
ra Kmetijske zadruge v Globo
kem, ki je tečaj tudi gmotno 
vzdrževala oz. finasirala. — 
Ob zvokih domačega mladinske, 
ga orkestra so nato vsi zbrani 
preživeli nekaj veselih uric po
tem, ko so sklenili tudi v bodO' 
če nadaljevati z lepo začetim 
praktičnim in teoretičnim kme
tij sko-izobraževalnim delom.

KAPELE PRI DOBOVI
Šolski otroci iz Kapel so 8. 

marca dostojno proslavili »Dan 
borbenih žena« z deklamacija
mi, petjem in igrico »Grudica«, 
tov. Poher pa je imel govor o 
pomenu tega dneva. Da se lju
dje zanimajo za najmlajše, je 
dokaz polnoštevilna udeležba 
na proslavi in izrazi želja, da bi 
jim otroci kaj kmalu spet za
igrali. D. V.

Kmetje iz kapelskih vasi so 
se res izkazali. Marsikdo, ki ni
ti nima šoloobveznih otrok, je 
daroval že les za šolsko ograjo, 
ali pa ga obljubil. Upamo, da 
bodo vsi svojo obljubo izpolnili, 
prihodnjič pa bomo objaviti 
mena darovalcev. D. V.

na Čatežu je z uspehom
KONČAL TEČAJ PLZ

V času od 3. februarja do 6. 
marca se je na Čatežu vršil te
čaj PAZ, ki ga je obiskovalo 
28 ljudi, med katerimi sta bili 
tudi dve starejši ženi. To sta 
bili 58-letna Ruper Marija in 
52-Ietna Baronik Frančiška, za 
katere lahko rečemo, da so bile 
za vzgled svojim mlajšim to
varišicam, saj so položile izpit 
z odličnim uspehom.

Mcm tečajniki je bilo največ

Slrohofno tzeoia cianei piz 
v Božicah

O delu PLZ v Brežicah se do
slej še ni nič pisalo, čeprav je 
ta organizacija pridno delala in 
dosegla lepe uspehe pri svojem 
delu.

Ze v letu 1951-52 je zaključi
lo 121 oseb različne tečaje kot 
so: sanitetni, kemični, veteri
narski in iz hišne zaščite. V le
tu 1952 pa so te skupine izvedle 
tudi praktično vajo, ki je traja
la dva dni In eno noč. Pri tej 
vaji sta sodelovati dve vojaški 
letati iz Cerki. Praktična vaja 
je pokazala, da so štab in vse 
skupine PLZ bili točno ob dolo
čeni uri na določenem mestu. 
Štab je prejemal predvsem po
ročila, ki so jih prinašali ku
rirji od svojih komandirjev, da
jal navodila, tehnična in druge 
skupiine pa se ob sodelovanju 
prebivalstva nadzorovale zatem
nitev mesta in delale v mestu 
red. Vsi, ki so pri vaji sodelo
vali. so delo opravljali z vso 
resnostjo in disciplino.

V mesecu decembru 1952 pa 
smo tudi obnovili znanje članov

naše organizacije v vseh skupi
nah z raznimi predavanji in in
ternimi praktičnimi vajami Iz
vršiti smo tudi zdravniški pre
gled vseh obveznikov PLZ in 
razdelili članske legitimacije.

Tudi na področju bivšega LO 
Brežice okolica se prebivalstvo 
v polni meri zaveda pomena ln 
važnosti PLZ. To so dokazali s 
tem, da so se tečaja, ki ga je or
ganiziral MO PLZ Brežice, ude
ležili polnoštevilno. Za dosežen 
uspeh imata glavno zaslugo 
predavatelja tov. Miroslav Iskra 
in Drago Mišič, ki sta predava
la članom hišne zaščite in čla
nom tehnične skupine.

V kratkem bomo pričeli zopet 
z novimi tečaji Vanje bomo 
vključiti še ostale prebivalce iz 
mesta pa tudi iz okolice.

Delo in uspeh PLZ na območ
ju OMO sta pokazala, da se čla
ni kakor tudi ostalo prebival
stvo zaveda važnosti PLZ, saj 
jih ista teoretično in praktično 
usposablja za slučaj nevarnosti.

K M.

Peterica inem 
Prešernovedražbe

Iniciativni odbor Prešernove 
družbe Krško poziva vse šole v 
okraju Krško, da naj takoj y 
vijo poverjenike Prešernove 
družbe glavnemu odboru 
Ljubljani, da dobijo navodila. 
Nadalje prosimo poverjenike, da 
zberejo čimveč članstva, pošlje
jo svoje naslove iniciativnemu 
odboru zaradi evidence.

OBČINSKA HRANILNICA 
VIDEM — KRŠKO

Občinska hranilnica Videm 
Krško prične poslovati s 1. apri
lom 1953. v prostorih občine.

Občinska hranilnica bo spre
jemala vloge, otvarjala posame
znikom tekoče račune, razpolož
ljiva sredstva pa nudila potreb
nim. Za vse naložbe jamči 
občina. Strogo bo pazila na 
stalno likvidnost vlog, ki bodo 
vsak čas razpoložljive.

Za vse poslovanja s stranka
mi je zajamčena tajnost. Ob
restna stopnja pa je enaka, ka
kor pri drugih denarnih zavodih.

Ljudski odbor mestne 
občine

Videm — Krško

Oklic
upnikov in dolžnikov.

Po sklepu ljudskega odbora 
mestne občine Brežice preide
jo z dnem 1. marca t. L v likvi
dacijo sledeča podjetja:

Mestno podjetje — menza, 
Brežice.

Mestno podjetje — slaščičar
na, Brežice.

Mestno podjetje — šiviljska 
delavnica, Brežice.

Mestno podjetje — krojaška 
delavnica Brežice.

Pozivamo upnike in dolžnike, 
da v roku 1. meseca do 15. apri
la tl. prijavijo terjatve in po
ravnajo obveznosti

___ Likvidacijska komisija

dinjstvo. Nehote sem se spomnil 
na staro znano pravljico o sra
ki, ki je hotela postati pav, za
to si je v rep nataknila pavovo 
perje ter se tako okinčala s tu
jim perjem šopirila po cesti. Do
kler je našemljena sraka držala 
jezik za kljunom, je bila še ne
kako podobna »pavu«, čim je pa 
kljun odprla, so ljudje takoj 
ugotovili: »Saj to je vendar či
sto navadna sraka!« Da, da, bla
gor ubogim na duhu ...

Tovariš Seiko iz Rake me je 
naprosil, naj poizvem v KZ Ra
ka, kdaj bo končno lahko dvig
nil seme črne detelje, katero je 
že plačal, a mu ga poslovodja 
ni mogel izdati, ker ni imel ce
ne zanjo. Ko je pa ceno dobil, 
se je Seiko javil v KZ, a seme 
črne detelje je bilo že razproda
no. Je to res zanimiv slučaj in 
to uganko bi najboljše rešila 
KZ na Raki. Slučaj naj smatra 
nujnim, saj se bliža čas, ko bo 
treba deteljo sejati. Tovariša 
Selka zanima tudi, kdaj bosta 
Kmetijska zadruga na Veli
kem Kamnu ter krajevna 
gostilna istotam plačali račune 
za opravljena zidarska dela in 
popravilo tehtnice. Ko bom pri
hodnjič hodil po Vel. Kamnu, 
bom že pogledal, če so računi 
poravnani.

Med agrarnimi interesenti 
KO Sela in agrarno komisijo pri 
OLO v Krškem se pa igrajo sle
pe miši. Radoveden sem samo, 
kdo bo nazadnje ostal »slepa 
miš«? Agrarnim interesentom je

bila leta 1946 dodeljena zemlja 
z nalogo, da isto pripravijo za 
obdelovanje. Ko so delo opra
vili, jim je bila zemlja odvzeta 
ter dodeljena Gozdnemu gospo
darstvu v Brežicah. Gozdno go
spodarstvo je zahtevalo od ag
rarnih interesentov, da plačajo 
od zemlje najemnino. Pozneje 
jim je bila zemlja zopet vrnje
na, toda že po nekaj časa so jim 
zemljo ponovno vzeli. Kako dol
go se bodo vrteli agrarni inte
resenti in agrarna komisija v 
začaranem krogu?

Zadnja uredba o znižanju 
kontingenta rotopapirja je pri
zadela tudi našemu listu hud 
udarec Prenesli smo že precej 
udarcev in prenesli bomo tudi 
tega, tako da so lahko naši bral
ci in naročniki brez skrbi, ker 
bo list še nadalje izhajal v eni 
ali drugi obliki. Umestno bi pa 
vsekakor bilo, da že sedaj raz
mišljamo o razdelitvi dobička, 
zato bi predlagal, da priredi 
uredniški odbor tradicionalni 
novinarski ples v geografskem 
centru krškega okraja in tam 
svečano še neizkoriščenih 150.000 
dinarjev razdele.

Ko sem zadnjič potoval na 
Senovo, sem občudoval na cesti 
med Kunejem in Senovem ne
navaden prizor Na cesti je stal 
avtobus senovškega rudnika, 
šofer tov. Planinc pa je na ce
sti z lopato v roki polnil veli
kanske luknje, da je lahko z vo
zilom dospel v Senovo. Zasmilil 
se mi je neumorni delavec, isto
časno sem se pa spomnil Gre
gorčičeve pesmi, ki pravi: »Ne 
to, kar veleva mu stan, kar mo
re, to mož je storiti dolžan!« 
Upravi, ki odgovarja za to cesto, 
pa predlagam, da da tov. Pla
nincu primerno nagrado, a ce
starje dotičnega sektorja pa po
makne v višji plačilni * razred.

Pozdravlja vas Pepce!

Zahvala
Ob priliki smrtne nezgode 

mojega moža Mihaela Kramar 
mi je poslovalnica DOZ Krško 
v redu izplačala pripadajočo 
zavarovalnino v skupnem zne
sku 34.216 dinarjev, za kar se 
ji tem potom — čeravno sicer 
že malo pozno — toplo zahva
ljujem.

Zofija Kramar, Brežice,
Kardeljeva 21

*

Zahvala
Izgubiti otroka je hud uda

rec za starše. To sem bridko 
občutila tudi jaz ob priliki ne
zgodne smrti moje hčerke Ane 
Hribar, dijakinje nižje gimna
zije v Kostanjevici. V tej ne
sreči mi je priskočila na pomoč 
poslovalnica DOZ Krško z iz
plačilom zavarovalnine 11.233 
dinarjev. Za takojšnje nakazilo 
se ji tem potom iskreno zahva
ljujem.

Hribar Karolina, 
Podbočje 64

Vabilo
V nedeljo, dne 22. t.m. ob 9. 

uri bo v domu Telovadnega 
društva »Partizan« v Krškem, 
občni zbor Okrajnega telovad
nega odbora. — Vljudno vab
ljeni!

V prihodnjem tednu se 
hodo vršili sejmi

23. marca 1953 v Sevnici in 
31. marca 1.1. v Studencu.

*

Razpis
Uprava šole Pišece razpisuje 

vsa zunanja zidarska dela na 
šoli Pišece, ki je bila leta 1944 
popolnoma požgana. Interesen
ti si naj ogledajo dela na licu 
mesta in potem stavijo ponud
be do 10. aprila na upravo šole 
Pišece. Poznejše ponudbe se ne 
bodo upoštevale. Uprava

*

Popravek
Na zahtevo tov. Amalije in 

Ljudevita Kokot sporočamo, da 
v objavljenih rubrikah »Pepce 
pripoveduje« dne 5. decembra 
1952 in 2. januarja 1953 neka
tere ugotovitve niso bile resnič
ne, ker se tov. Kokotova in njen 
mož nista udeležila žegnanja 
pri Grmovšku v Orehovcu, 
temveč sta bila povabljena na 
koline: Tovarišica Kokotova ni 
imela nobenega govora.

Prav tako ni točno, da se ni
sta udeležila proslave Dneva 
republike, ker je v resnici tov. 
Kokot bil na proslavi, ni pa bi
la njegova žena.

Na dan volitev je za tovari
šico Kokotovo volil njen mož 
Ljudevit z motivacijo, da je 
bolna. Uredništvo

Električna trole j-lokomotiva
izdelek senovske 

rudniške delavnica
Cesto se čuje marsikaj v zve

zi z obratovanjem rudnika Se
novo. Toda povečini se obrav
navajo le uspehi tega podjetja. 
Vedeti pa je treba, da tudi to 
podjetje ni brez bolečih mest, 
to je pomanjkljivosti, ki motijo 
obrat v njegovi dejavnosti. Ena 
bistvenih hib je nedvomno pre
voz premoga od separacije na 
Senovem do nakladišča v Bre
stanici, ki ga opravljata sedaj 
parni lokomotivi, ki sta v veliki 
meri iztrošeni in bi bilo treba 
nabaviti nove. In prav ob taki 
priliki je treba temeljitega pre
misleka, preden se podjetje od
loči, kaj je bolje in ekonomič
ne je. Težnja vodstva podjetja 
se je nagibala k nabavi elek
tričnih trolej-lokomotiv, s kate
rimi je prevoz gibčen, nqgel in

cenen. Toda nabava dveh takih 
lokomotiv v inozemstvu je ve
zana na ogromno vsoto 80 mili
jonov dinarjev, ki jih podjetje 
zlepa ne bi preneslo. Nove par
ne lokomotive pa poleg visokih 
nabavnih cen ne bi bile najbolj 
priporočljive zavoljo visokih 
obratovalnih stroškov.

V teh prizadevanjih je teh
nično vodstvo podjetja sprožilo 
misel, da bi se električne tro- 
lej-lokomotive morda vendarle 
dale izdelati v tuzemstvu. In 
prav v teh razmotrivanjih se je 
podjetju ponudila lepa prilika. 
Izvedelo je namreč, da se je 
ukinil tramvajski promet na 
Reki in se zamenjal s trole j- 
busnim. Stari motorji so bili to
rej odveč in naprodaj. Vodstvo 
podjetja je problem preštudira

lo z upravnim odborom in de
lavskim svetom in se odločilo, 
da nabavi motorje in iz njih iz
dela v domači delavnici kom
pletni električni trolej-lokomo- 
tivi. Mnogo smelosti je bilo za 
to treba.

Sedaj je delo že v teku. Ra
zumljivo je, da so se šele se
daj pričele kazati resnične te
žave. Delavnici manjka nešteto 
strojev in priprav, ki jih imajo 
elektrostrojne tovarne v tujini 
v izobilici na razpolago. Navzlic 
vsemu pa je vse osebje od obra- 
tovodij in tehnikov do profe- 
sionistov trdno odločeno, da bo 
zamisel izvedbo do uspešnega za- 
klujčka. Zlasti se pri tem podvi
gu uveljavljajo obratovodjeFric, 
elektrotehnik Kolar, delovodja 
Vezovišek, železostrugar Kadiv- 
nik, elektrovarilec Sramelj, 
strojni ključavničar Bezjak, ko
vaška dela vodi Pečnik, elektro- 
opremo Karl Grilc, v skupini 
strojne opreme pa sodelujejo 
Švigelj, Kukovičič, Strnad, Dra
me, Grobeljšek in še drugi. 
Vsak dan se nanovo kažejo te
žave, toda vedno znova jih pre

magujejo ti vrli pionirji dela, 
vedno bliže so uspehu, Id — ka
kor vse kaže, ne more več iz- 
podletetl Nasprotno, pri vsem 
tem opreznem iskanju pravilnih 
prijemov, pri vsem pomanjka
nju izkustev so se celo odločili, 
da mora prva trolej-lokomotiva 
steči že na dan 1. maja in opra 
viti poskusno vožnjo od Seno
vega do brestaniške elektrarne. 
V uspeh nikakor ne dvomijo 
več.

Zaenkrat je v izdelavi samo 
ena taka lokomotiva. Njej pa 
bo sledila tudi še druga, pri ka
teri se bodo mogla uporabiti 
vsa izkustva, pridobljena pri iz- 
delavnem procesu prve.

Elektrifikacija omenjene pro
ge predstavlja za podjetje ogro
men napredek v mehanizaciji 
in neverjeten prihranek na 
osebju in kurivu ter veliko pri
dobitev na elastičnosti in hitro
sti vožnje, tako da bo ena tro
lej-lokomotiva zanesljivo opra
vila delo dveh parnih. Popol
noma razumljivo je, da pomeni 
ta rešitev vprašanja prevoza 
ogromen prihranek, ki bo dnev

no znašal cca 38.000 din ali let
no okoli 21,000.000 din. Za pre
sojo prihranka na osebju naj bo 
omenjeno, da bo namesto dose
danjih 18 mož na parnih oprav
ljalo prevoz na trolej-lokomo- 
tivah dnevno samo šest oseb, 
ostali prihranek pa se bo izra
žal na kurivu, mazivu in ogrom
nih popravilih, ki so bila doslej 
potrebna pri iztrošenih parnih 
lokomotivah.

In stroški izdelave? Z motor
ji vred bosta obe trolej-lokomo- 
tivi po obilni oceni stali pri
bližno 14,000.000 din, medtem 
ko bi, kakor že omenjeno, oni 
iz tujine veljali 80,000.000 din. 
In uporabljivost? Osebje, ki de
la na lokomotivi, je trdno pre
pričano, da bo izdelek glede 
trdnosti, hitrosti in solidnosti 
enakovreden uvoženemu ter bo 
v celoti polno služil svojemu na
menu. Trolej-lokomotiva bo 
težka 18 ton ob jakosti 100 PS 
hitrost vožnje pa bo pri polni 
obremenitvi znašala 15 km na 
uro, medtem ko so imele dose
danje parne lokomotive jakosti 
75 PS pri teži 13 ton in maksi

malni hitrosti vožnje 12 km na 
uro. Pri velikem prihranku, ki 
se bo pokazal, primerjajoč stro
ške domače izdelave trolej-lo
komotiv in onih iz inozem 
pa je treba še omeniti, da bo 
vse stroške za obe trolej-loko- 
motivi krilo podjetje iz fonda 
za prosto razpolaganje iz let 
1951 in 1952.

Razumljivo je, da bo podjet
je samo izvršilo tudi celotno 
elektrifikacijo proge v dolžini 
5 km ali z ranžirnimi tiri skupaj 
7 krm Sem spada seveda tudi 
povečanje profila severnega in 
južnega portala predora v Bre
stanici, prestavitev ceste Zidani 
most-Zagreb na tem odseku in 
podobno. Z rešitvijo tega vpra
šanja bo rudnik storil velik na
predek v prevozu premoga do 
normalnotime železnice v Bre
stanici, osebje, ki bo opravilo to 
delo, pa bo pokazalo vso 
zmožnost, iznajdljivost in trdno 
voljo, ki nam jamči, da bo naš 
delovni človek sčasoma ustvaril 
vse ono, v čemer je naše gospo
darstvo še odvisno od tujine.


